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ЕЛ ЖАҢАЛЫҚТАРЫ

Жыл сайын елімізде демографиялық 
өсім қуантады. Әйтсе де мектептердің 
жетіспеуімен қатар оқу гранттарына 
сұраныстың көбеюі тағы  мәселе ту
дыратыны аян. Осыны ескерген Мем
лекет басшысы Жолдауында: «Мем
лекеттің білім саласына қатысты 
жұмысында тұтастық, яғни жүйе жоқ. 
Тіпті өзара байланыс жоқ деуге болады. 
Сондықтан бес жастан асқан балаларға 
арналған «Келешек» атты бірыңғай 
ерікті жинақтау жүйесін енгізуді 
тапсырамын. Бұл бағдарламада мем
лекет тарапынан ұсынылатын бастапқы 
білім беру капиталы, жыл сайынғы 
мемлекеттік сыйақы және инвес ти
циялық табыс қарастырылуға тиіс. Осы 
жинақ пен «Ұлттық қор – балаларға» 
жобасының қаражаты қосылғанда жас 
ұрпақтың сапалы білім алуына 
мүмкіндік туады» деген болатын. 

Осыған орай жоғары оқу орнында 
білім алуға қажетті ақшаны жинауға 
мүмкіндік беретін «Келешек» жүйесін 
2024 жылы енгізуді тапсырды. Бұл 
бағдарлама халық пен барлық қатысушы 
үшін қарапайым әрі түсінікті болуы 
керек. 

Деректерге сүйенсек, кейінгі үш 
жылда 1 млнға жуық бала дүниеге 
келген. Орташа есеппен алғанда, жыл 
сайын елімізде 400 мыңға тарта бала 
туады. Қазір сол балалардың орташа 
есеппен 40 пайызы мемлекеттік грант
пен қамтамасыз етілген екен. Ал біздің 
облыс туу деңгейі бойынша Шымкент, 
Маңғыстау, Түркістан облыстарынан 
кейінгі төртінші орында. 

Ғылым және жоғары білім министрі 
Саясат Нұрбек келер 1015 жылда 
жастардың көбін грантпен қамту мүмкін 
болмайтынын алға тартады. 

КОНСТИТУЦИЯЛЫҚ 
СОТ ТӨРАҒАСЫН 
ҚАБЫЛДАДЫ

Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев 

Конституциялық Сот төрағасы 
Эльвира Азимованы 

қабылдады.
Кездесуде Президентке 
жоғары конституциялық 

бақылау органының қызметі 
туралы мәлімет берілді.

Мемлекет басшысына былтыр 
Конституциялық Сотқа бес мыңнан 
астам өтініш, оның 99 пайызы аза
маттардан келіп түскені жөнінде 
баян далды. Эльвира Азимованың 
айтуынша, азаматтар өз өтініштерінде 
сот актілеріне, лауазымды тұлғалар 
мен судьялардың ісәрекеттерінің 
заң дылығына, қылмыстық жазаның 
түрлері мен шарттарына, қылмыстық 
қудалау кезінде адам құқықтарының 
сақ талуына, еңбек және әкімшілік
құқықтық қаты настарда құ қықтың 
қорғалуына қатысты мәсе лелерді 
көтерген.

Конституциялық соттары бар 
мемлекеттердің бәріне тән негізгі 
ұстаным – азаматтардың Консти
туциялық сот төрелігіне жүгінуін 
шектемеу және қаржылық кедер
гілерді алып тастау. Осыған орай 
Мемлекет басшысы былтыр жел
тоқсан айында Конституциялық 
Сотқа жүгінген кезде төлейтін 
мемлекеттік баж салығын нөлдік 
мөлшерлемеге дейін төмендетуді 
қарастыратын заңға қол қойды.

Сонымен қатар ҚасымЖомарт 
Тоқаевқа конституциялық іс жүргізу 
аясында азаматтарға кепілді заң 
көмегін беру шарттары, сондайақ 
құқықтық мониторинг пен заң 
шығару қызметі шеңберінде Консти
туциялық Сот қа былдаған ше шім
дерді және сот прак тика сының 
шолуын ескеру туралы ұсы ныстар 
қазіргі уақытта Парламент Мәжі
лісінің қарауында жатқаны баян
далды.

Мемлекет басшысына берілген 
мәлі метке сәйкес, былтыр 558 құқық 
нормасы тексеріліп, нәтижесінде 29 
нормативтікқұқықтық актіге өз
герістер енгізу жөнінде кеңес берілді. 
Конституциялық Сот Қыл мыстық
процессуалдық, Салық кодекс терінің 
және бірқатар заңның жекелеген 
нормаларын қайта қарау жөнінде 
ұсыныстарын берді. Бүгінде Үкімет 
пен уәкілетті органдар аталған 
ұсынымдардың 16 пайыздан астамын 
орындады.

Президент Конституциялық 
Соттың 2023 жылы атқарған жұ
мыстарының қорытындысын бағалай 
отырып, аталған органның құрылуы 
және оның қызметі Қазақстан 
Республикасы Консти туция сының 
мүлтіксіз сақталуын қамтамасыз 
етуге, адам мен азаматтардың 
құқықтарын, бостандығын қорғауға 
қатысты қоғам мен мемлекеттің сұра
нысына сай келетінін айтты.

– Біз цехта брусчатка, еуроқоршау шы
ғарумен айналысамыз. Маусым дық жұмыс 
кезінде 20 адамға дейін көмекші аламыз. Бұл 
отбасылық кәсіп еді. Алайда осыдан 4 жыл 
бұрын жолдасым өмірден өтті. Сонда да 
қаймықпай балалардың жарқын болашағы 
үшін еңбек етіп келемін. Алда жұмыс 
жоспарым көп. Бастысы – қиындыққа 
мойымай, кәсібімді өркендетіп, адамдарды 
жұмыспен қамтысам, – дейді ол.

Гүлзат Әбілова өткен жылы жаңа бизнес
идеяларды іске асыруға берілетін қайтарымсыз 
грантты жеңіп алған. Бұл қаржыға қажетті 
құралжабдықтарын түгендеп, арнайы 

қалыпқа салып әзірленетін еуроқоршаудың 
600800 метрін тапсырыс берушіге өткізген. 
Жұмыс ауқымы кеңейген соң  «Қызылорда» 
өңірлік инвестициялық орталығы микро
қаржы ұйымына «Құрылысқа қажетті темір 
торлар шығару үшін қажетті құралжабдықтар 
салып алу» жобасын ұсынып, төмен пайызбен 
13 млн теңге қаражатқа ие болды. Қазір 
қытайлық компа ния лармен келісімшарт 
арқылы құралжаб дықтарды алдыртуда. 
Наурыз айынан бастап жұмысқа кіріскелі 
отыр.

Гүлзаттың ерге тән қабілеті сүйсіндірмей 
қоймайды.

ӨҢІР ӨНІМІ

ЕРГЕ ТӘН ЕҢБЕК ЕҢСЕРІП...

КӨПТІҢ 
МӘСЕЛЕСІН 
ШЕШЕ МЕ?

Бүгінде білім қуған 
жастардың қалаған 

мамандығын игеріп шығуы 
оңайға түсіп жатқан жоқ. 

Себебі, жоғары оқу 
орындарының оқу ақысы 

шарықтап тұр. Жыл сайын 
өседі. Беделді деген 

университеттердің жыл 
сайынғы оқу ақысы кем 

дегенде 1-1,5 млн теңгеден 
басталады, әрі қарай жалғаса 
береді. Әрине мұндай жағдай 

екінің-бірінің баласы үшін 
қалта көтеретін ахуал емес. Ал 
қарапайым отбасының баласы 

мемлекеттік гранттан үмітті. 
Болмаған жағдайда ата-анасы 

несие алып оқытуға мәжбүр. 

«КЕЛЕШЕК»«КЕЛЕШЕК» ЕРЕЖЕ 2 НАУРЫЗДА 
КҮШІНЕ ЕНЕДІ

Қоғамға ықпал етушілер 
(блогерлер) коммерциялық 
немесе ақшаға жариялаған 

онлайн-жарнамаларын 
таңбалауы қажет. 

Жарияланымның басында немесе 
соңында «жарнама», «жарнамалық 
материал», «серіктестік материал», 
«демеушілікпен дайындалған», 
«жар нама құқығы», «демеуші төле
ген», «PR құқығы» деп жазылуы тиіс. 
Әлеуметтік және қайырымдылық 
посттарды белгілеудің қажеті жоқ.

Айта кетейік, «Онлайнплат
формалар және онлайнжарнама» 
заңына былтыр 10 шілдеде Мемлекет 
басшысы қол қойды. Заң жобасы 
Қазақстанда қауіпсіз онлайн орта 
құруға бағытталған.

ЖАЛАҚЫ 
25 %-ға ӨСТІ

Биыл су шаруашылығы 
саласының 450-ден астам 

қызметкері мамандандырылған 
орталықтардың жанындағы 

біліктілік арттыру курстарынан 
өтеді.

Осыған орай Су ресурстары және 
ирригация министрлігі маман
дарының біліктілігін арттыру қағи
даларын әзірлеп жатыр. Ведомство 
жанынан су қорын пайда лану және 
қорғау, сумен жабдықтау, су бұру 
және ирригация саласындағы кәсіптік 
біліктілік жөніндегі салалық кеңес 
құрылды.

− Өңірлердегі студенттер су 
шаруашылығы ұйымдарында өн
дірістік практикадан өтіп, одан әрі 
жұмысқа орналасуы үшін ЖООмен 
ынтымақтастық туралы мемо ран
думдар жасауды жоспарлап отырмыз. 
Осы жылдан бастап кейбір су шаруа
шылығы қызметкерлерінің жалақысы 
25%ға өсті, – деді министр Нұржан 
Нұржігітов.

САЛЫҚ ТӨЛЕУГЕ 
МІНДЕТТІ

Кірісін жасырғандар 60 пен 
300 мың теңге аралығында 

айыппұл арқалайды. Осы ретте 
Кірістер комитетінің өкілдері мүлік 

иелерін салықтан жалтармауға 
шақырады.

Ол үшін кәсіпкер ретінде тіркеліп, 
ЕSalyq мобильді қосымшасы арқылы 
пайдаңыздың 1 пайызын салық ре
тінде төлеу керек. Тек жылдық табы
сыңыз 13 миллион теңгеден аспауы 
тиіс. Ал әскери және мемлекеттік 
қыз меткерлер жалпыға бірдей дек ла
рация толтыру кезінде осы кәсібінен 
түсетін пайдасын ашық көрсетіп, 
10% төлейді. Жылжымайтын мүлікті 
тәуліктеп қосалқы жалға беретін бол
саңыз да салық төлеу қажет. Жауапты 
комитеттің мәліметінше, Қазақстанда 
80 мыңнан астам адам үйін жалға 
беретін көрінеді.

ҚОРЛАРҒА ҚАРЖЫ 
ҚҰЙЫЛАДЫ
Елімізде инновация мен жаңа 

технологияларды дамыту үшін 
венчурлық секторға қомақты 
қаржы бөлінбек. Бұл орайда 

инвестиция «Самұрық-Қазына» 
компанияларынан, банктерден, 
сақтандыру компанияларынан 

және зейнетақы қорларынан 
тартылмақ. 

Бұл үшін Қазақстанның Кә
сіпкерлік, Әлеуметтік кодекс теріне 
өзгертулер енгізу жос пар ланып отыр. 
Цифрлық даму ми нистрлігінің тү
сіндірме жазбасына сәйкес, бұл шара 
Президенттің венчурлық қорларды 
қар жы лан дыруға шетелдік және 
отандық инвес торларды тарту жө
ніндегі тапсырмасын орындау үшін 
қолға алынған.  Бірыңғай жинақтаушы 
зейнетақы қоры енді венчурлық 
қорлардың жарғылық капиталындағы 
үлестерді немесе қатысу үлестерін 
сатып ала алады. Сәйкесінше, одан 
инвестициялық табыс көруге де 
құқылы болады. Егер жобалар 
табысты жүзеге асып жатса, жоғары 
инвес тициялық табыс есебінен қазақ
стандықтардың жеке жина ғының 
сомасы да арта түседі.

  
Дайындаған
Мейрамгүл 

ДАУЫЛБАЙҚЫЗЫ,
«Сыр бойы»

«СІҢІРСЕМ ДЕЙМІН ЖЕРІМЕ, 
МАҢДАЙДЫҢ ТЕРІН АҒЫЗЫП...»

Адырға салса арымай, жотаға салса жасымай, тәуелсіз елдің тұғырын бекемдеуге жан-
тәнімен еңбек еткен тұлғалар сапында Бердібек Сапарбаевтың есімі ерекше аталады. Осыдан 

тура бір апта бұрын Астанада қайраткердің тұлғалық һәм адами болмысын әйгілеген алқалы 
жиын өтті. Әдетті қалыптың ауанынан асып, парасаттылық ауылына ат байлағандай әсер 

қалдырған осы бір игі іс-шара көптің көкейінде көпке дейін сақталатыны сөзсіз.
 Өйткені, Бердібек Сапарбаев тұлғасын ашу арқылы ұлттың мүддесі мінберге шықты.
Л.Н.Гумилев атындағы Еуразия ұлттық университетінде ұйымдастырылған «Бердібек 

Сапарбаев тұлғасы» атты республикалық ғылыми-практикалық конференцияда сөз алғандардың 
бірқатарының пікір желісін оқырманға ұсынуды жөн көрдік. 
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Айсәуле ҚАРАПАЕВА, 
«Сыр бойы»SSbb

Айсәуле ҚАРАПАЕВА, 
«Сыр бойы»SSbb

Құрылысқа қажетті заманауи құрал-жабдықтар мен өнімдер өзімізде де 
шығарылуда. Ең қызығы, бала күтіміне байланысты декреттік демалысқа шығып, 

қосымша табыс ретінде кәсіп бастаған  Гүлзат Әбілованың ісі көпке үлгі. 

ПРЕЗИДЕНТ ТАПСЫРМАСЫНЫҢ ПӘРМЕНІ
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Аймақ

Облыс әкімі аппараты цифрлық 
технологиялар бөлімінің басшысы 
Сәбит Ибадулла былтыр Қорқыт ата 
университеті Оңтүстік Корея елімен 
бірлесіп жасанды интеллект мектебін 
ашқанын атап өтті. Қазіргі таңда 
студенттер технология саласы қарыштап 
дамыған елдің ұстаздарынан тәлім 
алуды бастап кетті. 

– Алдағы уақытта екі ел арасындағы 
бірлескен жұмыстар жалғасын табады 
деген үміттеміз. Жоғары оқу орнында 
арнайы жасанды интеллект бойынша 
100-ге жуық грант беру мәселесі 
қаралуда. Мұндай мүмкіндікке қол 
жеткізген студенттер екі жыл көлемінде 
Оңтүстік Кореяда білім алады. Бұл – 
біздің өңірдің жастарына өте қажетті әрі 
ыңғайлы жоба. Келешекте жас мамандар 
өздерінің тың жобасын жарыққа 
шығаруға мүмкіндік алады деген 
ойдамын. Одан бөлек жаңа идеяларды 
жүзеге асыруға «Kyzylorda Hub», «ІТ 

park», «Astana Hub» секілді орталықтар 
арқылы жүзеге асыруға болады. Осы 
мақсатта тұрақты түрде облыс 
әкімдігімен бірлескен әртүрлі шаралар 
өткізілуде. Оның ішінде «Hackathon», 
«Pecha-Kucha» секілді іс-шаралар 
ұйымдастырылады. Былтыр жасанды 
интеллектті дамыту бағытында 
ұйымдастырылған инновациялық 
фестивальда көптеген жобаларға жол 
ашылды. Солардың бірі – жасанды 
интеллектіні қазақша сөйлетіп, ерекше 
жоба дайындаған оқушы Асылжан 
Абдуллаевты білікті мамандар жоғары 
бағалап отыр. Бұл жобаға елімізден 
бөлек, шет мемлекеттерден де 
қызығушылық білдіруде. Әр кезеңнің 
талабына сай жаңа технология пайда 
болады. Қазірге дейін робототехникаға 
мән берілді, ендігі кезекте жасанды 
интеллект арқылы жаңа индустрияға 
жол ашылып отыр. Сол себепті ІТ 
саланы дамытуға мүмкіндік жасау ел 

экономикасына жаңа серпін әкеледі 
деген ойдамын, – деді ол.

Ал «Kyzylorda Hub» бизнес-
инкубаторының жетекшісі Жанарыс 
Түбекбаевтың айтуынша, бүгінде еңбек 
нарығында ІТ саласының мамандары 
жоғары сұранысқа ие болып отыр. 
Қоғамның кез келген саласында оның 
қажеттілігі айқын аңғарылады. Тіпті 
технология күнделікті өмірде де кеңінен 
қолданылуда.  

– Бірнеше ауқымды жобаны қолға 
алдық. Оған қала мен шалғайдағы елді 
мекендегі дарынды жастарды тартуға 
мән беріп келеміз. Олардың тың жобасын 
одан әрі жетілдіруге қолдау көрсетіледі. 
Сол жұмыстардың арқасында өңірде 
сәтті жобалар жарыққа шықты. 
Статистикалық мәліметке сүйенсек, ІТ 
бағытында өткізілетін жобаларға 
Қызылорда қаласына қарағанда, шалғай 
ауылдан келетін жас өрендердің саны 
басым. Әсіресе, Арал, Қазалы, 
Қармақшы аудандарының жастары өте 
белсенді. Бұл бізді ерекше қуантады. 
Алда көптеген жаңа жобалар мен 
жоспарлар орындалады деген үмітіміз 
бар, –  деді Ж.Түбекбаев.

Оның айтуынша, қазақстандық 
жастардың ІТ саласы, жасанды 
интеллект бойынша алған білімі 
шетелдік мамандар тарапынан жоғары 
бағаланады. Олардың қабілет деңгейі 
ешкімнен кем соқпайды. Алдағы 
уақытта қазақстандық жастардың 

арасынан әлемдік деңгейдегі тың 
жобаларға түрен салатын талантты 
азаматтар шығатынына сенім зор. 

– Қазірдің өзінде Google секілді 
дүние жүзіне белгілі компанияларда 
қызмет атқарып жүрген қызылордалық 
жастар бар. Алдағы уақытта олардың 
қатары толығады деген ойдамын.  
Осындай талантты азаматтардың 
арқасында қазақстандық ІТ саласы, 
жасанды интеллект дамудың жаңа 
сатысына беттеп келеді, – деді ол.

«Grand master» бағдарламалау мек-
тебінің директоры Алмат Қуанышбаев 
ІТ тек айтишниктерге ар нал мағанын 
айтады. Бұл қоғамның барлық тыныс-
тіршілігімен тығыз бай ланысты. 

– Сол себепті мектеп табалдырығын 
аттаған әрбір оқушы осы сала бойынша 
толық білім алуы керек деп ойлаймын. 
Бұл жердегі басты мақсат – барлығын ІТ 
маманы ету емес, болашағына қажет 
болатын қарапайым қызметтен хабардар 
болсын деген ой. Біздің ІТ парк 
базасында 12 резидент бар. Олардың 
әрқайсысы айына 2 рет іс-шара өткізеді. 
Оған біз ауылдық, аудандық мектептің 
және колледждің балаларын онлайн 
түрде қатыстырамыз. Одан бөлек,  
шетелдің мамандарынан кеңес алып, 
балалармен кездесу ұйымдастырамыз. 
Биыл жасөспірімдерге арналған тағы бір 
жоба өткізуді жоспарлап отырмыз, – 
деді А. Қуанышбаев.

27 АҚПАН – ДҮНИЕЖҮЗІЛІК 
ҮКІМЕТТІК ЕМЕС ҰЙЫМДАР 
КҮНІ

АЗАМАТТЫҚ 
ҚОҒАМ – 
ҚҰҚЫҚТЫҚ 
МЕМЛЕКЕТТІҢ 
НЕГІЗІ

Біріккен Ұлттар Ұйымы 
«Халықаралық үкіметтік емес ұйым» 

ұғымын 1950 жылы 27 ақпанда енгізді. 
Осы арқылы азаматтық қоғам 

институттарын ресми мойындауды 
білдірген болатын. Алғашқы болып 

«ҮЕҰ күнін» Латвия Азаматтық альянсы 
насихаттады. 2009 жылдан бастап 
Дүниежүзілік ҮЕҰ күні бүкіл әлемде 

аталып келеді.

Қазақстанда тәуелсіздік жылдарында 
үшінші сектор қалыптасты, ол үш тараптың: 
мемлекет, бизнес, үкіметтік емес 
ұйымдардың өзара серіктестігін білдіреді. 
Қазақстандағы ҮЕҰ секторы әлеуметтік 
мәселелермен айналысатын қоғамдық 
бірлестіктерден, қорлардан және үкіметтік 
емес, коммерциялық емес институттардан 
тұрады.

«Азаматтық қоғамды дамытудың 2020-
2025 жылдарға арналған тұжырым-
дамасында» азаматтық қоғам адамға өзінің 
азаматтық құқықтарын жүзеге асыруға 
мүмкіндік беретін және мүшелерінің әр-
түрлі қажеттіліктері мен мүдделерін біл-
діретін мемлекеттік емес қоғамдық қа-
тынастар мен институттар жүйесі деп 
түсіндіріледі. 

Қазақстан Республикасының Прези-
денті Қасым-Жомарт Тоқаев 2022 жылғы 
16 наурыздағы «Жаңа Қазақстан: Жаңару 
мен жаңғыру жолы» атты Жолдауында: 
«Біз болашақта қандай ел болатынымызды 
нақты білеміз. Жаңа Қазақстанды азаматтық 
қоғамы қалыптасқан тиімді мемлекетке 
айналдырамыз» деп айқындап берген 
болатын.

Қазіргі уақытта Қазақстанда ҮЕҰ-ның 
саны өсуімен қатар азаматтық қоғам 
институттарын қызмет түрлері бойынша 
саралау байқалады. Бұл мемлекеттік әлеу-
меттік тапсырыс көлемінің ұлғаюымен де, 
халықаралық ұйымдардың қаржылық 
қолдауымен де байланысты. Азаматтық қо-
ғам институттарының қызметінен түскен 
кірістер ҮЕҰ құратын, реттейтін, қа-
тысушылар, ұйымдарда жұмыс істейтін 
немесе олардың қызметін бақылайтын 
құрылтайшылар арасында дивидендтер 
түрінде бөлінбейді, сондықтан бұл ұйым-
дарды дүние жүзінде коммерциялық емес 
ұйымдар, яғни, пайда табуды көздемейтін 
деп те атайды.

Мемлекеттік қолдау құралдарын 
жетілдіру және азаматтық сектордың 
тұрақты дамуына жағдай жасау үшін 
«Қоғамдық бірлестіктер туралы», «Саяси 
партиялар туралы», «Кәсіптік одақтар 
туралы», «Коммерциялық емес ұйымдар 
туралы», «Қазақстан Республикасындағы 
мемлекеттік әлеуметтік тапсырыс, стра-
тегиялық әріптестікті іске асыруға арналған 
мемлекеттік тапсырыс, үкіметтік емес 
ұйымдарға арналған гранттар және 
сыйлықақылар туралы», «Қоғамдық кеңес-
тер туралы», «Бейбіт жиналыстарды 
ұйымдастыру және өткізу туралы» заңдар 
қабылданды. 

Қазіргі уақытта Қазақстанда 23 мыңнан 
астам үкіметтік емес ұйым бар, өткен жыл-
дың соңындағы дерек бойынша Алматыда 
5017, Астанада 3554, Шымкентте 1512, Қа-
рағанды облысында 1237 және Қызылорда 
облысында  1217 ұйым тір келген. Олардың 
қызметінің ашықтығы мен жариялылығын,  
жобалары туралы ақпараттың қол-
жетімділігін қамтамасыз ету үшін 2017 
жылы Мәдениет және ақ парат министрлігі 
«ҮЕҰ дерекқорын» енгізді.

Қазақстанның Азаматтық альянсы 2006 
жылы құрылған және оның еліміздің 
барлық өңірлерінде өкілдіктері бар. Қы-
зылорда облысында үкіметтік емес ұйым-
дар альянсына 73 ұйым мүше. Өткен жылы 
бірлестік мүшелері маңызды әлеуметтік 
мәселелерді шешуге бағытталған 18 жоба 
мен бастаманы жүзеге асырды.

Альянс биыл үш басым бағытты 
таңдады: ауылдық елді мекендердегі 
жергілікті қауымдастықтарды дамытуға 
жәрдемдесу, экологиялық жобаларды іске 
асыру және Қызылорда облысындағы 
әлеуметтік жобалар бағдарлама әкімшілері 
ұсынған қолданыстағы техникалық 
сипаттамаларға талдау жасау.

Сондай-ақ Қызылорда облысының 
үкіметтік емес ұйымдар альянсы шығар-
машылық жобаларды дамыту және 
қазақтардың материалдық емес мәдени 
мұраны насихаттау бағдарламасын бас тама 
ретінде көтерді.

Әріптестерімді Дүниежүзілік ҮЕҰ 
күнімен құттықтаймын. Азаматтар мен 
мемлекеттік органдардың өзара іс-қимылын 
ұйымдастырудағы күрделі жұмыста сәт-
тілік тілеймін. Біздің ұйымдар қамқор, 
бастамашыл, кәсіпқой адамдарды біріктіріп, 
қоғам мен мемлекетке пайда әкелетін нақты 
алаңға айналсын.

 Анар ІЗДЕН,
Қызылорда облысы ҮЕҰ Азаматтық 

альянсының төрайымы

«2020 жылдан бері жыл сайын грант 
саны көбейіп келеді. Бірақ мұның өзі 
жеткіліксіз болады. Сондықтан бірыңғай 
ерікті жинақтау жүйесіне көшіп 
жатырмыз. Оның үстіне жеңілдетілген 
несие және сараланған гранттар жүйесі 
ескерілген. Биылдан бастап «Келешек» 
бағдар ламасы аясында есеп-шоттар ашу 
қарастырылып отыр» деді министр.

Сарапшылар министрлік бұған дейін 
грант санын көбейтіп, экономиканы 
тығырыққа тіреп қойды деген пікірде. 
Олардың пікірінше, бюджет қаржысын 
үнемдегісі келсе – шекті балды көтеріп, 
ең үздігін ғана грантпен оқыту керек.

– Меніңше, ата-аналардың жинаған 
ақшасы ештеңеге жетпей қалады, өйткені 
жыл сайын оқу бағасы қымбаттайды. 
Оған инфляцияны қосыңыз. Тіпті 
тұрақсыз экономика да бұған әсер етеді. 
Министрлікке грант санын қалай 
азайтуды емес, сол гранттарды қалайша 
мақсатты пай далануға болады дегенді 
ойлау керек, – дейді сарапшы Жанна 
Меңдібаева. 

Дүниежүзілік банктің мәліметінше, 
экономика өсімінің 16%-ы физикалық, 
20%-ы табиғи, қалған 64%-ы адами және 

әлеуметтік капиталға байланысты. 2040 
жылға қарай 18 жастағылардың саны 
айтарлықтай өседі. Бұл ретте гранттар 
санын арттыру олардың көбін жоғары 
біліммен қамтуға мүмкіндік бермейтіні 
анық. 

БАҒДАРЛАМАНЫҢ 
АРТЫҚШЫЛЫҒЫ 

Қазіргі кезде баланың оқуына 
қаражат жинау үшін кез келген банктен 
депозит ашып, есепшотқа ақша сала 
беруге болады. Алайда жай депозиттің 
бір кемшілігі бар. Қаржылық қиындыққа 
тап болған адам есепшоттағы ақшаны 
шешіп ала алады. Сол себепті елімізде 
2013 жылдан бастап мемлекеттік білім 
беру жинақтау жүйесі енгізілген бола-
тын. Соның аясында «AQYL» депозитін 
ашуға мүмкіндік бар. Ал есепшоттағы 
ақшаны 20 жыл бойы алуға тыйым 
салынған. «Келешек» ерікті жинақтау 
жүйесі де осы «AQYL» депозитіне ұқсас. 
Бір ерекшелігі, мемлекет ата-анаға көмек 
ретінде алғашқы жарнаақы капиталын 
салады. Ол 60 AEK көлемінде. Бір айта 
кетері, 7 пайыздық мемлекеттік сыйақы 
әлеуметтік осал топтарға ғана төленеді. 

Олар – жетім, ата-анасының қам қор-
лығынсыз қалған балалар, мүгедектер, 
көпбалалы және жағдайы төмен отба-
сылардан шыққандар. Ал 5 пайыздық 
сыйақы Қазақстанның басқа аза мат-
тарына төленеді. Бағдарлама шарттарына 
келер болсақ, бала 5 жасқа келгенде 
мемлекеттен бір реттік бастапқы капитал 
– 60 АЕК (қазіргі 207 000 теңге) түседі. 
Ата-ананың міндетті салымдары ай 
сайын 1-3 АЕК немесе 3450-10350 теңге. 
Мемлекеттің 7 пайыздық және 
банктердің сыйақысы бар. Бала 18 жасқа 
толғанда Ұлттық қордан түсетін ақшамен 
біріктіріп оны оқуына пайдалана алады. 
Егер ата-ана баласының ертеңін ойлап, 
жағдайы келіп 3 AEK-тен салып тұрса, 
ақшаны алар уақытта 7500000 (жеті 
жарым миллион) жинақталады екен. 
«Келешектің» басты артықшылығы  да 
– ақшаның көптеп жиналуында. Себебі 
есепшотқа бірнеше көзден ақша түсіп 
тұрады. Ал ең соңында баланың Ұлттық 
қордағы үлесі аударылады. Бірақ 18 
жасқа толған жасөспірім грантқа түссе, 
ақшаны шешіп алуға болмайды. Қазіргі 
жоспарға сәйкес, оны тек баспана сатып 
алуға ғана жұмсауға болады.

ҚАРЖЫ 
ЖИНАЙСЫЗ БА?

Қазақ «алты жастан жинасаң асады, 
жеті жастан жинасаң жетеді» деп біліп 
айтқан ба дерсің. Тағы бір даналығында 
«Тарта жесең – тай қалар, қоя жесең – 
қой қалар, қоймай жесең не қалар?!» 
дейді. Расында, бауыр еті баласының 
болашағын ойлаған халқымыз қаражат 
жинауға қатты мән берген секілді. Ал 
бүгінгі боямасыз өмір қалай? Баланың 
келешегі үшін қаншалықты қам жа-
саймыз? Ата-аналар чаттарында жүр-
гізген сауалнама нәтижесі көр сеткендей, 
көп адамның айлығы шайлығы мен 
несиесінен артылмайды. Жауап бер-
гендердің 90 пайызы ақша жинауға 
мүмкіндігі жоғын алға тартқан. «Ке-
лешек» бағдарламасы туралы тіпті 
хабары жоқ. 

Сонымен алдағы наурыз айынан 
бастап іске қосылатын жаңа бағдарлама 
аясында халық арасында кеңінен 
түсіндірме жұмыстарын жүргізу керек те 
шығар. Айына 3450 теңгені үнемдеп, 
баламның келешегі үшін деп қаржы 
жинағаннан ұтылмайтын шығармыз. Сіз 
қалай ойлайсыз?

ҰСЫНЫС-
ПІКІРЛЕР 
НАЗАРДАН 
ТЫС 
ҚАЛМАЙДЫ

Облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаев 
кезектілік тәртібімен жазылған 

азаматтарды қабылдады.
Олар қозғаған мәселелердің 

қатарында тұрғын үй алу, құқығын 
қорғау және кәсіп ашу бар. 

 
Қабылдауға келіп ұсыныс-пікірін, 

өтінішін жеткізушілердің   сауалдары назар-
дан тыс қалмайды. Мамандар әрбірінің 
себеп-салдарын жіті зерттеп, шешімін  заң 
талаптарын  негізге алып қарастырады. 
Қабылдауға келушілердің кейбірі өз сұрақ-
тарына қатысты түсіндірме  жауапты сол 
жерде алды. Көтерген мәселесінің  шешілу 
жолдарын білді.

Мәселен, әкесі, Кеңес Одағының батыры 
Ж.Қизатов тұрған үйдің шатырын жөндеуге 
көмек сұрап келген зейнеткердің мәселесі 
кәсіпкерлердің көмегімен шешілетін болды. 
Мұнан бөлек, жұмыс істеп, табыс табу үшін 
компьютер сұраған І топ мүгедегі мен 
баспанаға мұқтаж, табысы төмен кісіге 
көмек көрсетіледі. Бүгінгі қабылдауда жас 
спортшы Олжас Оразалыұлының анасы да 
қуанышты хабар естіді. Олжас Оразалыұлы 
– әлемдік және Олимпиада рейтингтерінде 
бірінші орында тұрған парадзюдошы, биыл 
Париж қаласында өтетін Паралимпиада 
ойындарына қатысуға үміткер.  Спортшының 
қызметтік үйіне жекешелендіру құқығын 
беруді сұраған ананы Нұрлыбек Машбекұлы 
«Олжас Паралимпиададан жүлделі орын 
алса, оған өзім үй алып беремін» деп қуантты.

Еске салайық, тұрғындар облыс әкімінің 
қабылдауына egov. порталы, е-otinish 
бірыңғай базасы немесе әкімдікке келіп 
жазбаша өтініш тастау арқылы жазыла 
алады.

Облыс әкімінің баспасөз қызметі

«КЕЛЕШЕК» 
КӨПТІҢ МӘСЕЛЕСІН ШЕШЕ МЕ?

ӨҢІР ЖАСТАРЫНЫҢ 
ЖЕТІСТІГІ

Sb Әділжан ҮМБЕТ, 
«Сыр бойы»

Облыста жасанды интелект ІТ саласын жетік меңгерген жастардың 
қатарының көбеюі қуантады. Жыл өткен сайын тың жобалар өз жемісін 

беріп отыр. Өңірлік коммуникациялар қызметінің ұйымдастыруымен 
өткен дөңгелек үстелде облыстағы ІТ саланы дамыту жағдайы кеңінен 

талқыланып, сала мамандары алдағы міндеттер мен жүзеге асқан 
жобалар жөнінде ой қозғады.

Аймақ басшысы тұрғындардың 
цифрлық дәуірдің артықшылықтарын 
пайдалануын қамтамасыз ету 
қажеттігін атап өтіп, бұл бағытта 
бірлесіп жұмыс жасауға шақырды. 

– Мемлекет басшысы айтқандай, 
«Бүгінде интернет – жол мен электр 
энергиясы сияқты негізгі қажеттілік». 
«Қолжетімді интернет» ұлттық жобасы 
бекітіліп, оның ауылдық елді 
мекендердегі сапасын арттыру және 
шалғайдағы елді мекендерді мобильді 
байланыспен, интернетпен қамтамасыз 
ету жұмыстары жүргізілуде. Біз 
Цифрландыру министрлігімен бір-
лесіп, Қызылорда облысы бойынша 
2024-2027 жылдарға арналған Жол 

картасын бекіттік. Бүгінде байланыс 
пен интернет әрбір қазақстандықтың 
өмір сапасына әсер етеді. Тұрғын-
дардың заманауи коммуникациялық 
қызметтерге қолжетімділігін арттыру 
мақсатында «Beeline Қазақстанмен» 
тығыз ынтымақтастық орнатуға да-
йын быз, – деді Нұрлыбек Машбекұлы.

– Біздің мақсатымыз – тұтас ай-
мақтың, оның ішінде Қызылорда 
қаласының барлық тұрғындарын 
сапалы байланыс және интернетпен 
қамтамасыз ету. Жергілікті билікке 
қолдау көрсеткені үшін алғыс 
білдіреміз және жұмыс ауқымын 
кеңейтуге дайынбыз. Цифрлық 
теңсіздікті еңсеру – біз үшін маңызды 

міндет, өйткені әрбір қазақстандықтың 
интернет жылдамдығының барлық 
артықшылықтарын пайдаланғанын 
қалаймыз, – деді Евгений Настрадин.

Айта кетейік, соңғы 2 жылда «Bee-
line» бірқатар маңызды жобаларды 
жүзеге асырды. 2022 жылы «Астана», 
«Бәйтерек», «Сол жағалау», «Ақ-
маржан» және Махамбет сияқты 
шағын аудандарды қоса алғанда, облыс 
бойынша 31 жаңа базалық станция іске 
қосылды. Өткен жылы аудан орта-
лықтары мен Қызылорда қаласында 
базалық станциялар құрылысы жал-
ғасты, «LTE Everywhere» бағдарламасы 
арқылы облыстың 19 елді мекеніндегі 
15 мыңнан астам тұрғынды желіге 
қосты. Биыл тағы 60-қа жуық жаңа 
базалық станция салу және басқа стан-
цияларда LTE желісінің сыйым ды-
лығын кеңейту жоспарланған. Бұл 
аймақ тұрғын дарының интернет байла-
нысын жақсартуға оң ықпал етеді.

ИНТЕРНЕТ САПАСЫН ЖАҚСАРТУ 
ЖОЛДАРЫ ТАЛҚЫЛАНДЫ

Облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаев «Beeline Қазақстан» 
компаниясының Бас атқарушы директоры Евгений Настрадинмен 

кездесіп, онда аймақтағы интернет сапасын жақсарту  жолдары 
талқыланды.
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Кісілік пен 
кішілік
Ерлан ҚОШАНОВ, 
ҚР Пар ламенті Мәжілі сінің 

төрағасы:
– Бүгін біз аса ғибратты, өнегелі 

жиынға қатысып отырмыз. «Еліңе 
қадірлі болсаң, елеусіз қалмайсың» 
деген халық сөзі бар. Сондықтан бұл 
жиынды Бердібек Машбекұлындай 
мемлекетіміздің тәуелсіздігі мен 
дамуына жан аямай қызмет еткен, 
өлшеусіз үлес қосқан азаматқа, 
тұлғаға арнап отырмыз. Бұл жиын 
туған елін сүйген, туған елі сүйген 
тұлғаға деген ерекше құрметтің 
белгісі деп санаймын. 

Осы конференцияға Қазақ
стан Республикасының Пре зи денті 
ҚасымЖомарт Кемелұлы Тоқаев  
арнайы құттықтауын жолдап отыр. 

«Бердібек Машбекұлы – Тәуелсіз 
Қазақстанның қалыптасуына және 
дамуына өлшеусіз үлес қосқан 
көрнекті мемлекет және қоғам 
қайраткері. Ол әр жылдары жоғары 
лауазымды қызметтерді абыроймен 
атқарып, еліміздің өсіпөркендеуіне 
зор еңбек сіңірді. Бірқатар өңірлерге 
және мемлекеттік органдарға жетек
шілік етіп, парасатты, іскер әрі 
бі лікті басшы ретінде танылды. 
Ха  лықтың ерекше сыйқұрметіне 
бө ленді. Ел игілігі үшін аянбай 
ең бек еткен азаматтардың есімін 
ұлық тау арқылы өскелең ұрпақты 
отан шылдық рухта тәрбиелейміз. 
Қайрат кер тұлғаның адами қасиет
тері, кәсіби біліктілігі мен адал 
қыз меті жас мемлекеттік қызмет
ші лерге әрдайым үлгіөнеге», – 
делінген хатта. 

Бердібек Машбекұлын бүкіл 
халық болып соңғы сапарға 
қимастықпен шығарып салғанымыз 
күні кеше ғана сияқты еді. Бүгін 
міне, біртуар тұлғаның екінші 
өмірі басталғанына куә болып 
отырмыз. Тал бесіктен жер бесікке 
дейін халқына, ұлтына риясыз 
қызмет ету, қызмет ете жүріп тұтас 
елдің шынайы алғысын алып, 
құрметіне бөлену екінің бірінің 
тағдыр талайына бұйыра бермейтін 
бақыт. Мұндай тұлғалардың есімі 
мемлекеттің, ұлттың тарихында 
алтын әріптермен жазылып қалады.  

Ол кісінің мәнді де мағыналы 
ғұмыры бейнелеп айтқанда «аттың 
жалында, түйенің қомында» өтті. 
Еліміздегі ең қиын салаларға 
жетекшілік жасады. Бес бірдей 
облысқа әкім болған Қазақстандағы 
жалғыз тұлға және сол өңірлердің 
мәселесі күйіп, шаруасы шатқаяқтап 
тұрған кезде Бердібек Машбекұлы 
басшылық жасады. Қазір осы 5 
облыс дербес 7 облысқа айналды...  

Осы арада өзім куә болған 
жайтқа тоқталып өткім келеді. Қа
те леспесем, осыдан 1015 жыл 
бұ рын Бердібек Машбекұлымен 
бір делегация құрамында Алма ты 
ға іссапармен бардық. Сол кез де 
екеуміз бір көлікте келе жат тық. 
Бір уақытта Бекең «мына жер ге 
бұрыла кетейік» деп көлікті бұр
ғызып, бір кішкентай дүңгір шек
тің жанына барып тоқтадық. Бар
сақ, дүңгіршектің жанында бір 
қария мен кемпірі тұр екен. Бер
дібек Машбекұлы олармен біраз 

әңгімелескеннен кейін әрі қарай 
кеттік. Сосын мен туысымен аман
дасқан болар деп, «бұл туысыңыз 
ба?» деп сұрадым. Сөйт сек, жаңа
ғы ақсақал Астанаға келу үшін 
жеке шаруасымен Бердібек Маш
бекұлына сұранып жүр екен. «Мен 
ол кісі Астанаға әуре болып келмей, 
ақыры келгеннен кейін жолдан 
бұрылып, жарты сағат уақытымды 
бөлдім» деп әдейі кездескенін 
айтты. Сол кезде шыны керек таң
ғалдым. Бұл өмірлік тағы лым болды 
деп айта аламын. 

Бекеңнің кісілігі мен кішілігі 
осында.  

Шынығып өскен 
шынайы өмір
Жақып АСАНОВ,
ҚР Парламенті Сенаты 

төрағасының орынбасары:  
–  Бізді тағдыр тоғыстырған бір 

оқиға бар. 2016 жылы жерге қатысты 
митингі өтіп, бүкіл республика 
шулап жатты. Көп ұзамай қырықтан 
астам діни радикал Ақтөбеде теракт 
жасады. Қаружарақ дүкендерін 
басып алып, әскери бөлімге оқ 
атты. Біраз адамның өмірі қиылды, 
денсаулықтарына зиян келді. Бір 
айдан соң теракт Алматыда болды. 
Сегіз полиция қызметкері мен екі 
азамат қаза тапты. Бір сөзбен жер 
митингтері мен діни радикализм 
өршіп тұрған кез.

Сол кезде біз Бас прокуратура 
болып, Президентке ұсыныс жаса
дық. Терактілер халық ара сында 
үрей туғызды. Билікке сенімсіздік 
бар. Өңірлерге барып жұртпен 
тікелей жұмыс істесек, мемлекеттің 
қамқорлығын көрсетсек, ол үшін 
пилот ретінде бір облысты алып, 
сонда елге қолдау көрсетудің үлгі
моделін жасасақ дедік. 

Әрине көп нәрсе сол барған 
өңірдің басшысына байланысты. 
Әкімі қолдап, белсенді болмаса 
нәтижеге жету мүмкін болмас еді. 
Сонда Бекеңмен тез тіл табыстық. 
Өзінің Ақтөбеге келгеніне де көп 
болмаған екен. «Уайымдама, топты 
бізге әкел, бәрін жасаймын» деп 
сендірді. Сол 2016 жылы бүкіл 
республикадан 230 маманды жинап 
Ақтөбеге келдік. Мемлекеттік қыз
мет шілермен қатар, топқа дәрі
герлер, теологтар, психологтар, 
имамдар енді. Бекең алты жүздей 
адам жинап, мақсатымызды айтты. 
Облыстық активке сескенудің 
қажеті жоқ. Әріптестер орталықтан 
бізді тексеруге, бағалауға, сынауға 
келген жоқ. Кабинеттен жерге түсіп, 
бізбен бірге нақты проблемаларды 
шешу үшін, өршіп тұрған діни 
радикализмді ауыздықтау үшін 
келді деп түсіндірді. Мұндай шара 
елде алғаш рет жасалып жатқан. 
Бердібек Машбекұлы жұмысты 
әдемі үйлестіріп, республикадан 
кел ген 230 адамды өңір жағдайын 
жөндеп алуға ұтымды пайдаланды. 
Облыста 830 мыңдай адам болса, 
әрбір алтыншы ақтөбелікке жет
тік. Ол мүгедектер, жастар, көп  ба
ла лы, жағдайы төмен отбасылар, 
сотталғандар, діннен адасқандар.

Осындай үйлесімді жұмыстың 
арқасында Ақтөбеде бай тәжірибе 
жиналды. Әдістемелік құрал 

жасалды. Осы жұмыстың басында 
Бекеңнің жанында жүрдім. Жұмыс 
таңғы 7де басталатын. Күні бойы 
кездесулер, жиналыстар дегендей.

Жобаның соңғы екі күнінде 
Бекеңмен болдым. Байқағаным, 
бір ай бұрын басталған жұмыс
тың қарқыны тоқтамаған екен. Ас
танадан келген барлық құрылымдар 
өз қызметтерін белсенді жүргізіп 
жатты. Кейін Президентке баян
дадық. Үкіметке осы жұмысты басқа 
облыстарда жүргізу тапсырылды.

Жоба барысында Бекеңнің 
керемет қырлары мен қасиеттерін 
тани түстік. Тек соның үшеуін ғана 
айтсам. 

Біріншіден, ол тұлғаның нағыз 
лидерлік қасиеті. Мықты кризис 
менеджер болған соң жұмысы 
ақсап жатқан өңірлерге арнайы 
жібе рілетін. Ол кісіні әкімдердің 
әкімі деп айтатын. Қай жерде, қай 
қызметте жүрсе де нәтижелі жұ
мысқа бағыттай білді, ұйыта білді. 
Бастай білді, ұйымдастыра білді.

Екінші қасиеті – ұлтқа, тілге 
жанашырлығы. Ұлттық мәселеге 
әркез ден қоятын. Зиялы қауымға 
жақын жүретін. Вицепремьер 
ретінде идеология саласына үлкен 
үлес қосты.

Үшінші ерекшелігі – жұртқа 
жақындығы. Қай қызметте жүрсе 
де ауылаймақты аралаудан шар
шамай, елдің талаптілегіне құ
лақ асатын.  Кіммен болса да еркін 
сөйлесіп, пікір алысқанда қара 
пайымдылық, кішіпейілділік қа
сиеттері анық көрініп тұратын. 
Қандай апат болса да, ағамыз аяғына 
керзі етігін киіп алып сол жерде 
бірінші болып жүретін. Осындай 
ерекшелігінің түп негізінде ауылда 
өсіп, қара жердің демін сезінген, 
дала еңбегімен шынығып өскен 
өмір жолы жатқаны анық.

Жаңа буын үлгі 
етер қасиет
Қырымбек КӨШЕРБАЕВ, 

мемлекет және қоғам қайраткері:
– Біз екеуміз бір топырақта туып, 

бір кезеңде өмір сүрдік. Екеуміз 
де халқадірімізше елімізге қызмет 
еттік. Қызмет жолында әріптес, өмір 
жолында сырлас болдық. Ел оң
солын танып үлгермей жатқан елең
алаң тұста біз бірге жұмыс істедік. 
Көп ағаларымыз аттарың да ұқсас, 
сендер осы егіз қозыдайсыңдар деп 
әзілі аралас тілеулес пейілін білдіріп 
жататын.

Бердібектің 1990 жылдардың 
тоқырауында Қызылорда облысын 
жойылудан сақтап қалғанын 
бүгінде біреу білсе, біреу білмейді. 
Сол тұста Қызылорданың салықтық 
базасы нашар, экономикасы, әсіресе, 
өндірісі дамымаған деген желеумен 
облысты жабу туралы Үкіметте 
Президентке ұсыныс дайындалып 
жатқан болатын. Қазіргідей 
стратегиялық әрі рухани маңызға 
ие аймақтың жабылып қалуы кімді 
болса да қынжылтады ғой.

Дәл сондай сындарлы сәтте 
Бердібек білек сыбана кірісіп, 
Қызылорданы басқа аймақтардан 
кем емес екенін, салықтық база, 
экономикалық перспективасы 
бар тиімді аймақ екенін Үкімет 
алдында дәлелдеп, өзінің жоғары 
кәсіби деңгейін көрсете отырып 
аймақты сақтап қалды. Бұл Бердібек 
Машбекұлының туған жері ғана 
емес, тұтас отанының алдындағы 
бір үлкен перзенттік, қайраткерлік 
қызметі деп бағалаған жөн. Еркін 
экономикалық аймақ, басқа да 
шаралар соның аясында атқарылған 
істің бір көрінісі.

Сапарбаев сонымен қатар 
Алаштың ғана емес, адамзаттың 
ортақ мәселесіне айналған Арал 
тағдырын да дер кезінде көтеріп, 
Президентке ұтымды ұсыныс жасап, 
мәселені шешудің оңтайлы жолын 
қарастырды. Соның арқасында ха
лықаралық деңгейде, Орта Азия 
мемлекет басшыларының қа ты
суымен Қызылордада арнайы кез
десу өтті. Халықаралық Арал
ды құтқару қоры ашылды. Бұл 
мәселе Біріккен Ұлттар Ұйы
мының Бас ассамблеясының күн 
тәртібіне еніп, Арал тағдырына 
байланысты Мемлекет басшысы 
сол биік трибунада сөз сөйледі. 
Арал мәселесі көп елдің назарын 
аударып, қолдауына ие болды. 
Дүниежүзілік банк пен Қазақстан 
республикасының өзара келісімі 
бойынша Кіші Арал жобасы 
жасалды. Соның іске асуына Бер
дібек тікелей мұрындық болды. Бұл 
ел тарихындағы ерен еңбек екені 
даусыз.

Үкіметтің жанында екі рет 
Еңбек және әлеуметтік қолдау 

мәселелері бойынша министр және 
Премьерминистрдің орынбасары 
қызметтерін атқарды. Сол барыста 
өзінің ұлтжанды, мемлекетшіл 
екенін тағы бір дәлелдеді. Өзін 
халықтан тысқары ұстаған жоқ. 
Елмен қоянқолтық араласып, адал 
еңбек етті. Қай жерге барса да 
елмен сыйласып, сыйысып жүрді. 
Сол арқылы елге ұйытқы бола 
білді. Өзінің үлкен адами және 
кәсіби қабілеттерінің арқасында 
аймақтардың дамуына ерекше 
үлесін қосты.

Мемлекеттік қызметте жүрген, 
мына жаңа Қазақстан еңбек етіп 
жатқан өскелең ұрпақ, жаңа буын 
сол Бердібектің ізгі қасиеттерін 
үлгі етсе дейміз. Ол қараша 
халыққа жақын, елмен етене болды. 
Халықтың арасына қаймықпай кірді. 
Тұрғындармен тікелей сөйлесетін. 
Бұл ең үлкен қасиет, бағалай білуге 
тиісті қабілет. Қазіргі ақпараттық 
заманда онлайн да бар шығар. Бірақ 
халықпен тікелей сөйлесіп отыру 
болмаса, әкімнің жұмысының 
нәтижесі болмайды.

Басшылардың жұмысты ұйым
дастыру тәсілі де, коллективпен 
қарымқатынасы да әртүрлі бола
тыны белгілі. Бердібек Машбекұлы 
қай өңірге барса да сол жердің әл
ауқаты мен қордаланған түйінді 
мәселелерін шешуге, үзілген 
үміттерін жалғауға барды. Ол 
Қызылорда, Оңтүстік Қазақстан, 
Шығыс Қазақстан, Ақтөбе, Жамбыл 
облыстарына әкім болған кезеңде 
аянбай еңбек етіп, соның бәріне 
де абыроймен барып, абыроймен 
кетті. Жетекшілік еткен әр аймақта 
халқы оны қимастықпен шығарып 
салып отырды. Бұл Бердібек 
Машбекұлының антына адал, 
сертіне сенімді болғанының белгісі 
деп білемін. Абыз Әбіш Кекілбаев 
ағамыз Бердібек інісіне кезінде 
«алғадай азамат» деп батасын 
бергені де сондықтан болса керек.

Қарапайым өмірде де ішкі 
мәдениеті биік, сөзінде тұратын, өз 
ісіне мұқият болумен қатар еңбекқор, 
ізденімпаз, қазақы, мейірімді азамат 
еді ғой. Ол осы қасиеттерімен 
кейінгі қауымға өнеге көрсете 
білуге талпынды. Сөйтіп, Отан мен 
ұлт алдындағы жауапкершілігін 
адал атқаруға тырысты. Тәңір 
адам қылып жаратқанымен, тұлға 
болуға талапшыл тағдыр қажет 
екен. Бердібек сондай тағдыр мен 
таланттың иесі болатын. «Тау 
алыстаған сайын биіктей береді» 
дейді ғой. Тау тұлғалар да сондай 
екен. 

Құбылыс
Досхан ЖОЛЖАҚСЫНОВ,
 Қазақстанның Халық артисі:
– Әркімнің көңілі құлайтын 

адамдары болады. Санамызда із 
қал дырған екеу болса, соның бірі 
– Бердібек Машбекұлы. Бекең 
жарықтық шешеннің тілі күр меліп, 
ердің қолы қалтырайтын ақи қат
тың көзіне тура қарай алатын тұл
ғалардың бірі еді. Бойындағы өне
рін, қабілетін кәсіп деп емес қасиет 
деп қарайтындардың сойынан еді.

Жалпы, кез келген тұлға туралы, 
оның ішінде биліктегілер туралы 
айтқанда, – дейді Әбіш Кекілбаев 
ағамыз, – алдымен оның табиғи 
бітімболмысына ерекше назар 
аудару керек. Бекеңнің биік талғамы 
мен терең толғамы жанжүрегінде 
тебіреніп, толғанып көрініс тауып 
жатушы еді.

Тұлға ретінде өзің туған халық 
пен дәуір екеуінің мүддесінен 
туындайтын қоғами мүдденің өзіне 
қатаң талап пен үлкен жауапкершілік 
жүктейтінін сезінетін азамат еді.

…Сіңірсем деймін жеріме,
Маңдайдың терін ағызып.
Жасасам деймін еліме,
Жанымның отын тамызық, 

– дейді ақын Сыр бай Мәуленов 
атамыз. Шіркінай, қандай сөздер. 
Биліктің маңдайшасына шегелепақ 
қоятындай. Тура Бекеңе, Бекеңдерге 
арналған дай.

Бекең жарықтық халқымыздың 
рухани әлеуетін қоғам алдында 
айқара ашуға мүмкіндік бере
тін тұл ғаларымыздың бірі еді. 
Бір бойында мемлекеттік қайрат
керліктің, саясаттанушының, мә
де ниеттанушының, әлеумет тану
шы ның барлы ғының дарыны әдемі 
тоғысқан. Соның бәрін далалық да
нышпандықтың қайнарына суарған 
Бекең бүгін ойлап қарасаң шын 
мәнінде құбылыс екеніне ешкім дау 
туғыза қоймас.

«Жұрт ісін түс көрмей ояу 
жүріп іздеу мақсат» дейді Әлихан 
Бөкейханов. Қарапайым да пара

саттылықтың кәусар бұла ғындай 
Бекеңнің халқына сіңірген, халқы
ның рухына сіңірген еңбегінің 
бағдаршамындай. Жалпы Бекеңнің 
дара ақылы, мемлекетіміздің, елі
міз дің өтпелі кезеңінде айқара 
ашылып, шыңдала түскендей.

Шығыс Қазақстан облысында 
әкім кезі. Ұлы Абайдың ескерткішін 
ашарда алабұртқан топтың санасын 
сабасына түсіргені есімде. Тіліміздің 
тағдыры таразыға түскен кездегі 
Бекеңнің ұшқыр да дәл жауап 
берген кезі есімде. Міне, осындай 
тарихи мәні бар мәселелерді 
Бекеңнің ойқуатының, азаматтық 
ерлігінің арқасында шешілгенін біз 
ешуақытта ұмытпауымыз керек.

Дәл сол кезеңде Құнанбай 
киносы түсірілді. Бекеңе мән
жайды түсіндіргеннен кейін әкім 
аппаратын жинап алып «бұл тек 
киногерлердің ғана емес, шығыс 
жұртының ғана емес, исі қазақтың 
намысы. Әлемде Абайды берген 
ұлы тұлға Құнанбай» деп салды.

Дуалы ауыздан шыққан осы бір 
сөз бізге де қамшы болып тигендей. 
Соның арқасында киномызды бір 
ай, он сегіз күнде тәмамдадық.

Шүкір, уақыт деген дана бәрін 
өз орынорнына қояды екен. Бекең 
жарықтық өмірінің соңғы сәттеріне 
дейін қоғамымыздың шынайы 
ілтипатына бөленіп өткен айтулы 
тұлғаларымыздың бірі болды.

Ризығымыз – ізгілік, кісілік, 
жауапкершілік бола тұра, жалпы 
ұлттық маңызға ие айрықша бая
нымыз, тұлғалар сүрген қо ғам, 
мемлекет іргесі бекітіліп, ат қарыл
ған еңбек, көрген бейнет, жұм
салған қарымқабілет, күшқайрат, 
осының барлығы бір халық емес, 
барша адамзат қауымына қажет 
асыл тәжірибе екені шындық.

Әрине, бүгінде Мемлекет 
басшысы ҚасымЖомарт Кемел
ұлының пәрменіндегі құры лы
сымыздың мәңгілік тұрғанын 
қалаймыз. Себебі халыққа жасалған, 
келешек ұрпаққа бағышталған өсиет, 
ертеңгіге тапсырылатын аманат 
уақыт көшіне несібе бұйырып жатса 
ілесіп, орнын табатын күмәнсіз 
тарихи игілік. Бейнеті де, зейнеті 
де елге, халыққа арналады. Халық – 
ұлы көш. Келешек – сол ұлы көштің 
жалғасы.

Кімге бару 
керек?
Күнсұлу ЗАКАРЬЯ,
ҚР Президентінің ғылым 

және инновациялар мәселелері 
жөніндегі кеңесшісі:

– Вакцина шығарамыз, ғылыми
зерттеу жұмыстарына ақша 
табылды. Завод салу керек. Сонда 
не естігенімді сіздер білсеңіздер. 
Қандай вакцина? Не деп тұрсыз? 
Қандай завод? Қазақтың қолынан 
келмейді деген сөзді естідім. 
Қазақтың қолынан келмейді. Шет
елден вакцинаны сатып аламыз.

Одан кейін не істеу керек? Кімге 
бару керек? Мені қажетті тұлғалар 
естімей жатыр. Сол кезде Жамбыл 
облысына жаңадан Бердібек 
Машбекұлы Сапарбаев келді. Мен 
ол кісіге барайын деп шештім. 
Тыңдаса сол кісі тыңдар, тыңдамаса 
амал жоқ.

Сонымен Жамбыл облысының 
Ұлттық қауіпсіздік департаментінің 
басшысы «Бердібек Машбекұлына 
сізді жаздырттым. Жексенбі күні 
таңғы сағат 8де қабылдайды» 
деді. Сол күні уақытында барып, 
дайындалып, бүкіл құжаттарыммен 
кірдім. Өте жылы қабылдаған. Бір 
сөзімді тоқтатпай тыңдап, презен
тацияларымды қарады. Ғылыми 
зерттеу жұмыстарына ақша та
былды ма? Иә. Асхат Қанатұлы 
ақшаны берем деді. Ақша жақында 
болады. Енді завод керек.

Сол кезде Бердібек Машбекұлы 
«Мен сіздердің институттарыңызды 
білмейді екенмін. Кімсіздер? 
Қандай ғалымдар? Мен алдымен 
оны барып көруім керек» деді.

Сонымен, көп ұзатпай Бердібек 
Машбекұлы әкім орынбасарларын 
алып біздерге, Отар гарнизонында 
орналасқан құпия, жабық, био
логиялық қауіпсіздік пробле
маларын зерттейтін ғылымизерттеу 
институтына келген. Ғалымдармен 
кездескен. Пікірлескен. Біздің 
жағ дайымызды көрген. Отар гар
низонында жүріп жұмыс жасап 
отырған ғалымдардың жағдайы 
жоқ еді ол кезде. Ыстық су түгіл 
салқын су жоқ. Үйлері жоқ, күйлері 
жоқ, жалақысы жоқ. Дегенмен, 
патриоттық сезім сондай жоғары. 

Жұмыстарын тастамай, сол жерде, 
гарнизонда жұмыс жасап жүрген.

Бәрін тыңдап, жағдайды түсініп, 
одан кейін біздерге: «Жақсы, 
түсіндім. Қолдарыңыздан келеді 
екен. Көмек беремін. Премьерми
нистрге барамын алдымен. Үкіметке 
түсіндіремін. Одан кейін Мемлекет 
басшысына барамын. Жағдайды 
айтамын» деді.

Содан көп ұзамай мені Мем
лекет басшысының қабыл дауына 
шақырды. Сол жерде бүкіл мә
селелер шешілді. Құралжаб дықтар, 
вакцинаға қажетті 252 реактив. 
Бір реактиві болмаса ол вакцина 
шығарылмайды. Ғалымдарға жа
лақы көтеру, бағдарламалар және 
ең негізгісі – заңнамаға өзгерістер 
мен завод салу. Осының барлығы 
Бердібек Машбекұлының көмегімен 
болған жағдай.

Сол заводтың құрылыс шта
бын басқарды. Апта сайын өзінің 
әкімдігінде жұмыс істейтін, құ
рылыс басқармасын бас қара
тындарды әкеліп, құрылыста не 
болып жатқанының бәрін бақылап, 
вакцина қалай шығарылып жат
қанын қадағалады. Сол кезде бүкіл 
Үкіметтегі тұлғалар келді. Үлкен 
алғысым осы жерде отырған Ералы 
Ұлықпанұлына. Неге десеңіз, өте 
көп мәселелерді Ералы Ұлықпанұлы 
мен Бердібек Машбекұлы екеуі 
бірлесіп шешкен. Завод салынып, 
одан өнім шығарылуы, барлығы 
Бердібек Машбекұлының тікелей 
көмегімен, тікелей қатысуымен 
болған жағдай.

Ол не деген сөз? Біздер сол вак
цинаны шығарып, дүние жүзіндегі 
алтыншы мемлекет болдық. Қазіргі 
уақытта 14 мемлекет ғана сол 
вакцинаны шығаруға қол жеткізді. 
Тек қана шығармай, оның заводын 
салып, өндіріп, Қазақстан мен 
Қыр ғызстанға жеткіздік. Адам
дар қабылдады. Бірқатары ден
саулығын, өмірлерін сақтап қалды. 

Одан кейін мені Мемлекет 
басшысының тап сырмасымен ұлт
тық холдингті басқаруға жіберді. 
Астанада, холдингте жүріп 8 
институттың басын қосып, үлкен 
концепция жасап жүрген кезде, 
Бердібек Машбекұлы мемлекеттік 
қызметтен босаған екен. Соны естіп, 
тура сол уақытта қоңырау шалдым. 
«Бердібек Машбекұлы, бізге хол
дингке келіңіз. Директорлар кеңе
сін басқарыңыз. Бірге жұмыс 
істейік» дедім. Сол кезде айтқаны: 
«Мені көп жерге шақырып жа
тыр. Білмеймін, хабарын кейін 
айтайын». Одан кейін бірнеше 
күннен соң хабарласып: «Жақсы. 
Бұл жұмысты бірге бастап едік. 
Жақсы жетістіктерге жеттік. Әрі 
қарай сол холдингпен биологиялық 
қауіпсіздікті жалғастырайық» деді.

Сонымен Бердібек Машбек
ұлының соңғы жұмысы – «Қаз
био фарм» ұлттық холдингінің 
дирек торлар кеңесінің төрағасы. 
Төраға болған кезінде сұрап едім: 
«Бердібек Машбекұлы, сізге қан
дай кабинет керек? Машина?..». 
«Ештеңе керегі жоқ. Кабинет те, 
машина да керегі жоқ. Өзім ке
лемін. Отырмаймын» деді. Әрбір 
қыз меткерді шақырып, сөйлесіп, 
есептерін алды. Біздерде жұмыс 
өте қатты жүрді. Ауырғанын білген 
жоқпыз. Айтқан жоқ. Сыртынан, 
түрінен көрініп жүрді. Дегенмен, 
сұрауға ұят болды. Бір күні маған: 
«Бірнеше ай болмайтын шығармын. 
Байланыстамын. Қандай сұрақ
тарыңыз болса байланыса беріңіз
дер» деді. Ол кезде мені Ұлттық 
ғылым академиясына ауыстырды.

Бір күні түнде Бердібек 
Машбекұлы телефон шалды. «Күн
сұлу қалайсың? Жағдай қа лай болып 
жатыр? Биологиялық қауіпсіздік 
не болып жатыр?» Мен айттым: 
«Бердібек Машбекұлы, кешіріңіз. 
Мен қазір академиядамын. Холдинг 
өз бетімен. Ол жерде басқа адамдар. 
Ештеңе білмеймін».

«Сенен артық биологиялық 
қауіпсіздікті мемлекетте ешкім 
білмейді. Ертең кездесеміз де, маған 
есеп бересің». «Жақсы Бердібек 
Маш бекұлы,  дайындалайын. Қа
зір бүкіл материал дарды жинап, 
ертеңге дайын боламын» дедім.

Өкінішке орай келесі күні 
Бердібек Машбекұлы мәңгілікке 
кетті… 

Біздер Бердібек Машбекұлының 
өмір жолын ешқашан ұмытпауымыз 
керек. Халқына жантәнімен қызмет 
еткен қайраткер тұлғаға Еңбек Ері 
атағын беру жөніндегі ұсынысты 
қолдауымыз қажет…

Пікірлер желісін түсірген 
Қуат ШАРАБИДИНОВ,

«Сыр бойы»

«СІҢІРСЕМ ДЕЙМІН ЖЕРІМЕ, 
МАҢДАЙДЫҢ ТЕРІН АҒЫЗЫП...»

Адырға салса арымай, жотаға салса жасымай, тәуелсіз елдің тұғырын бекемдеуге жан-тәнімен еңбек еткен тұлғалар 
сапында Бердібек Сапарбаевтың есімі ерекше аталады. Осыдан тура бір апта бұрын Астанада қайраткердің тұлғалық һәм 
адами болмысын әйгілеген алқалы жиын өтті. Әдетті қалыптың ауанынан асып, парасаттылық ауылына ат байлағандай 
әсер қалдырған осы бір игі іс-шара көптің көкейінде көпке дейін сақталатыны сөзсіз. Өйткені, Бердібек Сапарбаев тұлғасын 
ашу арқылы ұлттың мүддесі мінберге шықты. 

Л.Н.Гумилев атындағы Еуразия ұлттық университетінде ұйымдастырылған «Бердібек Сапарбаев тұлғасы» атты 
республикалық ғылыми-практикалық конференцияда сөз алғандардың бірқатарының пікір желісін оқырманға ұсынуды 
жөн көрдік.  

Жиырмасыншы ғасыр, –
Соңғы жылдары,
Айқындалған еді,
Айтылмаған «жырлары».

Сол кезде ішке сақтаған,
Көп екенай «сырлары».
«Қатып қалған» қоғамның,
Қақырады қырлары.

Өткен ғасыр осылай,
Бодандықты таратты.
Бостандық алып еліміз,
Тәуелсіздік таңы атты.

Әлеуметтік бұл ауыр, –
Кезең еді шын ауыр.
Бірден тәйтәй тұруға,
Тұрмысымыз тым ауыр.

Сол кезде Беке атқардың,
Шаруаны түрлі шартарап...
Аймақты келіп басқардың,
Жауапты жүкті арқалап...

Ауырды біліп анық тым,
Халжағдайға қанықтың.
Аянбай адал тер төгіп,
Ойынан шықтың халықтың.

Жоғары ұстап Байрақты,
Қажымай аса қайратты,
Қиынқыстау кезеңде,
Басқардың бес аймақты.

Білімді түрде саналы,
Басқардың басқа саланы...
Қай жерде жүрсең даламен,
Көркейте түстің қаланы...

Зейінді аса зерегім,
Баршаға мәлім дерегің.
Әлі де алда бар еді,
Бергенің мен берерің.

Азаматтың ардақты,
Еңбегін елеп жанжақты...
Ұмытпау үшін бір шешім,
Шығарған жөн салмақты.

Жастарға да, көнеге,
Өмір жолыөнеге...
Еңбегі Ердің қалмағай,
Шаң басып босқа сөреде!

Қазыбек ӘШІРБЕКҰЛЫ,
ҚР ІІМ-нің Еңбек және 

Құрметті ардагері. 
Қазақстан Журналистер 

одағының мүшесі

Алаштың 
ардақты азаматы
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Ғибрат

Кеңес өкіметі орнаған соң ақ патша 
генералы Дутов әскерлері 1919 жылы 
Торғай қаласын басып алады да, халық 
батыры Амангелді Иманов ақ гвардияшы
лар қолынан қаза болады. Біздің Сапар 
аталарымыз сол кезде Қостанай облысында 
тұрған. Осы оқиғаға байланысты оларға 
Әліби Жангелдин енді сіздерге көшпесе 
болмайды, атаман Дутов Амангелдінің 
туыстары деп Қыпшақтарға қылыш сер
мейтін секілді деген болжам айтыпты. 
Сөйтіп, аталарымыз бір күнде көтерілген. 
Біразы Қытайға, біразы Ауғанға қарай 
ауған. Біздің аталарымыз, жүзшақты 
отбасы Ауғанстан мен тәжік шекарасын
дағы Тархан деген таудың етегіне бірақ 
тоқтап, сол жерде қоныстанып қалған.

Менің әкем Дархан 1935 жылы осы 
өңірде өмірге келген. Әкемнің кіндік 
шешесі бір тәжік әйелі болған. 1936 жылы 
елдегі жағдай оңала бастапты дегенді естіп, 
аталарымыз қырықшақты отбасы болып, 
елге бет түзеген. Қалғандары одан әрі кете 
берген, тіпті кейіннен Франция жеріне 
барған хабарлары жеткен.

Елге дейін түйе мен атқа артқан көш бір 
жыл уақыт жүріпті. «Темір етігі тебендей 
болыпты» дегендей, ашжалаңаш, 
артыныптартынған сол көшті көзге 
елестете алмаймын.

Осы уақытта қазіргі Сырдария 
ауданына қарасты «Айдарлы» ауылынан 
әріректе «Құмшығанақ» деген колхоз 
болыпты. Аталарымыз көш басын сол 
колхозға тіреген. Әкемнің туу туралы 
куәлігі осы жерде берілген. Сол кезде атын 
Тархан емес, Дархан деп жазған.  

Төртбес жылдан соң әкемнің әкесі, 
біздің атамыз Базарбай соғысқа кетіп, 1946 
жылы аманесен елге оралған. Үлкен 
атамыз Сапар шамамен жиырмаотыз түйе 
ұстаған. Арғы аталарымыз малды болған 
екен, сол байлық бұл кісіге де қонған. 
Әйтпесе, қырықыншы жылдары жұртқа 
мал емес, жан қайғы бір кез ғой. 

Базарбай атам елге келгесін отбасымыз 
Қаратоғай деген жерге көшкен. Бұл қазіргі 
біздің Қызылорданың батыс ауданы, 
дәлірек айтқанда бұзылып кеткен ЦКЗның 
тұсы. Қаланың сол жақ шетінде Қаратоғай 
деген көше қазір де бар. Қаратоғайда халық 

көп тұрған. Содан түйе жайылымына 
қолайлы деп отбасымыз осы бүгінгі 
қаланың ортасына көшкен. Ол кезде ортасы 
емес, кәрістер жер ауып келгенде күріш 
еккен, ызылы жер, көл табаны. Осы маңда 
Шолақ көше деген болған, сол жерде аз 
ғана үй отырған. Оны орыстар Чулахская 
көшесі деген. Сол көшені кейін үй көбейген 
соң папамның ағасы Айтбай Сапаров 
Ыбырай Алтынсарин атына бергізген. Бұл 
кісі көп жыл қалалық оқуағарту бөлімін 
басқарған, беделді адам болған.

Біз сол кезден бері өмір бойы осы 
Алтынсарин көшесінде тұрып келе 
жатырмыз.

Дархан әкем қаладағы 1 Май мектебінде 
оқыған. Папам оқушы кезін еске алғанда 
дарияның арғы бетіне жүзіп өтіп, лесхоз
дың жұмысын істеп, ақша табатынын 
айтатын. Өте мығым, шыңдалған, оның 
үстіне қорықпайтын жігіт болған ғой. 
Әйтпесе, дария канал емес, иірімі тартып 
кететін тілсіз жау.  

Сөйтіп, бозбала Дархан мектепті ал тын 
медальмен бітіріп, Алматыдағы Қазақ мем
лекеттік университетінің журналис ти ка 
факультетіне түскен. Студент кезінде 
Байділда Доскенов көкеміздің үйіне жиі 
барып тұрады екен. Мен жас кезімде ол 
кісінің де біздің үйге бірнеше мәрте келіп, 
апталап жататынын көрдім. Байділда 
бізбен рулас туыс. Кеңес өкіметінің 
барлаушысы болған, қытайлардың өзі 
«Халық қаһарманы» деген атақтарын 
берген әйгілі адам. Жеңгеміз Инна 
Сафроновна да тамаша жан еді.

Әкем университетті бітірген соң Шиелі 
аудандық «Өскен өңір» газетінің тілшісі 

болады. Сол 1957жылдары атақты «Мың 
бір түнді» қазақшалаған жазушы Қалмақан 
Әбдіқадыров та Шиеліде жұмыс істеп 
жүріпті. Ол содан біршама уақыт бұрын 
ғана Алматыдан келген екен. Бұл кісі де 
талай тағдыр тауқыметін тартқан жан. 
Шиеліге қарақан басы ғана келіп, кейін 
ағайындар бір жақсы кісімен отастырған. 
Біздің әкеміз осы аудандық газетте жүрген 
бесалты жылда Қалмақанның үйінде 
тұрған. Сонда былайғы жұрт Дархан 
әкемізді Қалмақанның артынан келген 
баласы деп ойлаған. Шынында бұл кісімен 
де туыстығымыз бар.

Әкеміз Шиеліде жүріп үйленіп, 1963 
жылы Қызылордаға көшеді. Облыстық 
радио хабарын тарату басқармасына редак
тор болып орналасып, онда көп жүрмей, 
облыстық «Ленин жолы» газетіне әдеби 
қызметкер болып барады. 

Мұнан арғы өмірі кешегі «Ленин 
жолы», бүгінгі «Сыр бойы» газеті 
редакциясының қабырғасында өтті. Әдеби 
қызметкер, бөлім меңгерушісі, редак
тордың орынбасары болып қызмет етті.

Бала кезімдегі бір оқиғаны айтайын. Ол 
кезде папам «Ленин жолында» журналист 
еді. Біздің үйге Алматыдан Байділда 
Доскенов көкеміз келіп, бір айдай жатты. 
Сонда күнде кешке қарай папам екеуі 
әңгімелеседі. Мен екі алақанымды иегіме 
тіреп жатып, тыңдаймын. Маған кет 
демейді, бәлкім сол әңгімелерді кейін 
айтып жүрсін дейтін шығар. Сонда 
Байділда көке өзінің барлаушы болып 
жүрген кездері туралы көп айтты. Соғыс 
кезінде Жуковпен кездескені туралы бір 
әңгімесі есімде. Бір шағын өзеннің көпіріне 
келіп, машиналары бұзылып қалыпты. 
Артынан бірнеше танк келіпті, олармен 
бірге атақты қолбасшы, маршал Жуков та 
келе қалады. «Танктер өту керек, машина
ны суға итеріп жіберіңдер» депті Жуков. 
Байділда көкем: «Мен – барлаушымын, 
машинаны суға итеруге болмайды» деп 
қарсы тұрады. Сонда маршал атып 
тастаймын деп пистолетін суырады. Көкем 
қасқайып тұра береді, маршал емес пе, атса 
атып тастауы мүмкін. Сол кезде қасындағы 
қаруласы Байділда көкені кеудесімен 
қалқалап, арашалайды. Жуков «совет 
солдаты осындай болу керек» деп риза 
пейілмен, райынан қайтады.

Бұл – Байділда көкенің көп әңгімесінің 
бірі. Осы уақытта папам Байділда Дос
кенов туралы кітап жазуды бастаған екен. 
Ол кісі шүберекке орап, орденмедальда
рын да әкеліпті. Келесі бір күні газет тің 

фото тілшісі Арзымбек Мәдединов келіп, 
көкенің сол марапаттарын суретке түсірді.

Осы кітап шықпай қалды. КГБ 
қызметкерлері құпия сақталу керек деп 
бастыруға рұқсат бермепті. Папам біреуге 
берді ме, жоқ па, сол қолжазба да жоғалып 
кетті. Бұл кітапта Байділда көкенің 
өмірінен басқа мен сөз басында айтқан 
аталарымыздың қиынқыстау күндердегі 
тағдыры да тарқатылып айтылғанын 
білемін.

Жақында Байділда Доскенов туралы 
бір кітап жарық көрді, әрине, авторы басқа 
кісі. Мен сол кітаптан Арзымбек ағаның 
біздің үйде түсірген суреттерін жазбай 
таныдым. Бірақ ол кітапта аталарымыздың 
тарихы туралы тарау жоқ.

Егер әкем газет жұмысымен қалмай, 
Алматыда жүргенде атақты жазушы болып 
кетер еді. Ол кісінің жазушылық талантын 

өз замандастары өте жоғары бағалайтын. 
«Ленин жолы» газетінен – Әбдікәрім 
Оңалбаев, Асқар Тоқмағанбетов, Нәсіред
дин Сералиев, Қомшабай Сүйенішев, Сейіл 
Боранбаев, Досмағамбет Тасекеев, Сайд 
Баязитов, Қалқабай Әбенов, Сақтаған 
Есмаханов, Сәнімкүл Желдербаева секілді 
дүйім жұрқа танылған ақынжазушылар 
шықты ғой. Біздің әкеміздің аты да осы 
саптың бел ортасында тұрады. Ол кісінің 
1969 жылы «Ескек жел» атты әңгімелер 
жинағы жарық көрген. Тілші болып жүріп, 
отыздан енді асқан жігіттің кітап шығаруы 
ол заманда өте сирек болатын.

Папамды белгілі жазушылар ерекше 
сыйлайтын. Біздің үйге талай рет ақын 
інілері Зейнолла Шүкіровті көтеріп әкел
ген. Ол кісі де папаммен әңгімелескенді 
ұнататын. Сол кісілердің папама қарап: 
«Ақылды айтқызбай біледі, ақсұңқар 
қаққызбай іледі» деп ризалық сөз 
айтатындарын еститінмін.

Папамның әдеби ортадағы сыйлы, 
қадірлі бейнесіне әріптесі, ақын Әскербек 
Рахымбековтің мына бір естелігінен де көз 
жеткізуге болады.

«...Қазақ мемлекеттік университеті 
қалашығының тау жақ тұсындағы 
«Көктем» шипажайы ол кезде «Ремизовка» 
демалыс үйі болатын. Сонда демалып 
жатырмыз, ұмытпасам, 1976 жылдың қазан 
айы болуы керек. Дәкең екеуміз түске 
дейін демалыс орнында боламыз да, түскі 
тамақтан кейін қалаға тартамыз. Баратын 
координаттарымыз белгілі – газет
журналдардың редакциялары, баспалар 
және Қазақстан Жазушылар одағының үйі. 
Алматыда оқыған Дәкеңнің таныстары 

көп, бәрінің де ықыласы бөлек, жалпылдап 
жайжағдай сұрастырады, баз біреулері 
үйлеріне шақырады.  

Жазушылар одағында ақын Қадыр 
Мырзалиевпен кездесіп қалған едік. 
Қадекең жалпылдап жатыр, қайран қалып 
мен тұрмын. Желі оңынан тұрып, дәуірлеп 
тұрған атақты ақынның Дәкеңнің алдында 
мұншалықты дәрежеде кішіпейілділік 
көрсетіп, кішіреюі ойға қалдырғандай еді.  

Құшақтасып көрісуден басталған аман
саулық сұрасу, жайжағдай білісу жағы 
аяқталғандай болған шақта Қадекең салмақ 
салғандай болып:

– Дәке, сіздің жөніңіз бөлек, біздің 
үйден дәм татасыз, қонақ боласыз, – деп 
кесіп айтты. Сонда араға түскендей болған 
біреу:

– Қадыр да қонақ шақырады екен ғой, 
шөптің басын сындыратын шығармыз, – 
деп килікті келіп. Шамасы, әзілқалжыңы 
бар кісі болса керек. Қадекең қайтатын, 
қайырылатын емес, өршеленіп өрге тартып 
былай деді:

– Сіздер жазушы Дархан Сапаровты 
білмейді екенсіздер, ал мен үшін оның 
орны бөлек. Дәкең менің тұңғыш 
редакторым, алғаш бір топ өлеңдерімді 
жариялап, ақ жол тілеген де осы кісі.

Бұл уәжге түсініңкіремей қалған мен 
былай шыққан соң сұрастырсам, Дәкең 
оқып жүргенде университет газетінің 
редакторы болған екен. Ақын Қадыр 
Мырзалиевтің жаңағы мегзегені сол болып 
шықты.

Сол жолы Дәкең мені өзімен бірге оқы
ған, бір бөлмеде бірге жатқан курстас дос
тары – сыншы Зейнолла Серікқалиев және 
ақын Жүсіп Қыдыровпен таныстырды.

Демалыс күні болуы керек, темір арқан 
бойымен Көктөбенің басына көтерілдік. 
Осында үлкен қаланың қақ төбесінен қарап 
отырып курстастар сыр шертті. Кәуап жеп, 
арасында сыра ішіп дегендей, айтылған 
әңгіме құлаққа қонып, құрышыңды 
қандырғандай еді...»

Бұл – Әскербек ақынның естелігі. 
Папам жөнінде жазған, пікір білдірген 
кісілер көпақ. Алпыс жасқа да толмай өтті 
ғой, өмірден. Алдымен анамыз қайтыс 
болды, осы қаза папамды қажытып кетті.

Көп жыл «Ленин жолының» редакторы 
болған Қалқабай Әбенов те біздің 
туысымыз болатын. Папамыз екеуі өте 
қатты сыйласты. «Журналистиканы 
бітірген жалғыз журналист» деп Қалекең 
ағамыз папамды өзіне орынбасар қылып 
алды. Алайда папамызды өмірдің жары 
ортасына жеткенде ауру айналдырды. Сол 
кезде жақын достары жанынан табылды, 
әсіресе, досы, полковник Әбдіразақ 
Жаңабаев жиі келетін. Қалқабай аға да 
араға күн салмай  соғатын. «Жұмысыңды 
істей берсейші, барыпкеліп жүрсең болды 
ғой» дейтін. Қалқабай ағаның сол 
қамқорлығы папамды біраз сергіткендей, 
күш берді. Таяғын тіреніп, бірауық 
редакцияға барып келетін. «Ақша қарда 
көп жүрсең – көзің бір күн қарығар, 
ағайыннан шет жүрсең – көңілің бір күн 
тарығар» дегендей, Қалқабай аға да, біздің 
папамыз да ағайын десе барын беретін, 
жоғын түгендейтін жомарт кісілер еді ғой.

Атаанамыз қайтқанда біз жас болдық. 
Соңында сегіз перзент қалдық. Әкем төсек 
тартып жатқанда: «Сендерге ештеңе 
қалдыра алмадым. «Бір қозы туса, бір түп 
жусан артық шығады» деген, ел қатарлы 
күн көрерсіңдер» деп мұңайғандай болды.

Шынында әкеміз дүние жимады, үнемі 
қоғамның жұмысымен жүрді. Күндізтүні 
газет ісімен, қаламгерлікпен шұғылданды. 
Өзі айтқандай, ел қатарынан аспады, ерге 
тән мінезбен өмірден өтті.

Біз де «бір түп жусан артық шығып», 
аяғымыздан тұрдық. Шамашарқымызша 
елге қызмет жасадық. Қазір сегіз перзенттің 
бәрі де бірбір отау болып, әке атына дақ 
түсірмей, қазақы тәрбиемізбен қатардан 
қалмай келе жатырмыз.

Айбек САПАРОВ,
Қызылорда қаласы

ҒАСЫР
ЖАСАҒАН 
ҚАРТ 
ОҚЫРМАН 

Бүгінде ғасырдың 
төбесін көріп отырған 

Сәндібек ақсақал – екі 
дәуірдің куәсі. Кешегі 
кеңес өкіметі тұсында 

өмірге келген бала сол 
уақыттың саясаты 

тілімізге, дінімізге жаудай 
тиіп жатса да, ауылдың 

иісін бойына сіңіріп, 
атадан қалған салт-

дәстүр, әдет-ғұрыпты 
тереңірек танып өсті. Көпті 

көрген көкірегі қазыналы 
қарт – кешегі «Ленин 

жолы», бүгінгі «Сыр бойы» 
басылымының тұрақты 

оқырманы. 

Биыл аймақтың ата басылымы 
– «Сыр бойы» газетіне 95 жыл. 
Ал ата басылымның тұрақты 
оқыр маны Сәндібек Рахметұлы 
100 жаста. Керемет сәйкестік 
емес пе?! Иә, ақсақал әлі газет 
оқиды десек, әсірелегендік болар, 
алайда баяғы дағдысымен ауыл
аймақтың, елжұрттың аман
дығын біліп, «газет пен теле
дидарда не жаңалық бар» деп  
немерешөберелерінен күн де
лікті сұрап отырады.

Сәндібек Рахметұлы 1924  
жылы Жалағаш ауданының 
(бұрынғы Қызылжұлдыз кол
хозы) қазіргі Мәдениет ауы лын
да дүниеге  келген.  Кол хозда ғы  
1 Май мектебінен дәріс алып, хат 
таныды. Еңбекке жастай ара
ласып, колхоз егінін егуге 
үлкендерден кем түспей, үлесін 
қосты. Бертін келе трактор 
тізгінін ұстап, шаруа шылықтың 
бел ортасында жүріп,  белсенді 
еңбек етті. 

Жасында ауыр науқасқа 
шалдығып, сол себепті әскерге 
жарамсыз деп танылған ол соғыс 
жылдарында тылда еңбек етіп, 
талай қиынқыстау күндерді 
басынан кешті. Соғыстан орал
май қалған еразаматтардың 
орнын басып, күнтүн демей 
еңбек етіп, ауыл өмірінің тіршілік 
арнасын бұзбай, сақтап қалуға 
атсалысты. 

Ол – ел басына түскен нәубет 
ашаршылық жылдардың куәгері. 
Заманның беті бері қарап, 
соғыстың салған ізі оңала 
бастаған тұста, 1964 жылы 
Аққолқа елді мекеніне қоныс
танып, қой бақты. Қара құм, 
Қызылқұмды шарлап, түйемен 
көшіпқонып, қысыжазы бейне
тін кешіп жүріп, отбасында 
өмірге келген он баланы өсіріп, 
жеткізді. Бәрін де қатарынан кем 
қылмай, оқытты. Қазір олар – бір
бір мамандық иесі.

Ақсақал абыройлы еңбе гімен 
1984 жылы зейнетке шықты. 
Сонда да  ферма бас тығының 
өтінішін жерге тас тамай, тағы 
төрт жыл қой бақты. Құдай 
қосқан жары Жамал Сүйін ші
әліқызымен бірге бейнетінің 
зейнетін көріп отырған Сәндібек 
қария соғыс ардагерлерімен 
теңестірілген тыл ардагері, еңбек 
ардагері. Қазір немерешө бе
релерінің ор тасында, ғасырдың 
бағын аралап, ғұмырының жү
зінші жы лымен жүздесіп отыр.

Әке тәлімін алған балалары 
да өмір соқпағында адал, 
абыройлы. Өнербілім жолын 
таңдап, ұлт құндылығын 
ұлықтауда аянбай қызмет етіп 
жүр. Үлкен шаңырақтағы ұлы 
Айдос пен келіні Айнұр өнер 
айдынында қатар жүзіп келеді. 
Жақында ғана Сәндібек қарттың 
немересі (Айдостың ұлы) Нөсер 
Сырдың жыраулар қосынына 
ілесіп, Астана төрінде өнер 
көрсетіп қайтты.

Sb Ғазиза ӘБІЛДА, 
«Сыр бойы»

ААқсұңқар қсұңқар 
қаққызбай іледіқаққызбай іледі
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ХАЛҚЫНЫҢ 
БІРЛІГІН 
АРМАНДАҒАН 

Тәуелсіздік алғанға 
дейін Әйтеке бидің 

туған және дүниеден 
қайтқан жылы, 

мәңгілік орын тепкен 
жері белгісіз болып 
келді. Қазақтың үш 

биі жөнінде «Егемен 
Қазақстан» газетінде 
«Газет ішіндегі кітап» 

деген айдармен 
олардың атқарған 
қызметтері жайлы 
жазыла бастады.

НазарSb 5www.facebоok.com/syrboyi.kz/ https://twitter.com/syrboyi www.instagram.com/syrboyi_kz №30-31 (20704-20705) 24 ақпан, сенбі  2024 жыл

Сонда Әйтеке биді жаз ған 
ғұлама жазушы, клас

сигіміз Әбіш Кекілбаев: «Әйтеке 
бидің туған жылы, дүниеден 
қайтқан жылы, жерленген жері 
осы уақытқа дейін ел жадынан 
шыққан. Себебі, бұған дейін 
айты лып келгендей Әйтеке 
бидің Төле биден, Қаз дауысты 
Қа зыбек биден кіші емес, менің 
пайымдауымша жасы үлкен 
бо луы керек. Себебі қазақтың 
басына келген «Ақтабан шұбы
рынды, Алқакөл сұламадан» 
бұ  рын дүние салған» деген 
еді. Шынында да Әбіш ағамыз 
айт қандай «Әйтекені із десек,  
оның бабалары Тоқпан, Се йіт
құл, Жалаңтөс жатқан өңір ден 
іздеу керек» дегенді. Со  лай 
болды да. Әйтеке би ба бамыз 
Тоқпан батыр, Сейітқұл әулие, 
оның баласы Ақша, одан кейін 
Бәйбек жатқан қорымда, Өз
бек  станның Науаи облысы, бұ
рынғы Бұқара облысына қа раған 
Нұрата ауданындағы қа зіргі 
Нұр ата қаласында жерлен гені 
анық талды.

Енді Әйтеке бидің туған, 
қайтқан жылдарына келетін 
бол сақ, өмірінің 30 жы лын 
ұлы бидің деректерін зерт теу ге 
арнаған, ол жайлы жазған  ди
ло гиялық романында марқұм 
Мұ хадес Есламғалиұлы: «Өт
кен ғасырдың 80 жылдары Нұр
атаға барғанымда жергілікті ақ
сақалдар 1950 жылдарға дейін 
сақталған құлпытаста 1644 жы
лы 23 наурызда дүниеге келген 
деген жазуды көретін едік деп 
айтатын» дейді. Ал өлген жы лы 
туралы да Әбіш ағаның пікі ріне 
тағы да келісуге тиіспіз. Қо жа
берген жыраудың бізге жет кен 
«Елімай» дастанында:

– Өткен жыл Әйтеке би 
дүниеден өтті,

Келгенде елу алты жасқа 
ажалы жетті.

«Бағыну бір көсемге дұрыс 
қой» деп,

Боларын осы апаттың 
болжап кетті, – дейді.

Бұл өлеңде Әйтеке бидің 
«Ақтабан шұбырынды, Алқакөл 
сұламадан» бұрын қайтыс бол
ғаны аңғарылады. Бұдан бай
қай тынымыз, Әйтеке би 1644 
жылы туып, Қожаберген жырау 
айтқандай 56 жасында өмірден 
өтсе, қайтыс болған жылы 1700 
жылға сәйкес келеді. Бұған тағы 
бір дәлел, еліміз тәуелсіздік ал
ғаннан кейін қазақтың зиялы 
қа  уымының бастамасымен және 
қолдауымен Әйтеке бидің қабі рі 
қазылып алынып, оның бас сү йе
гі Ресейдегі Герасимов атын да ғы 
лабораторияға жіберіледі. Со
ның қорытындысымен Әйтеке 
бидің 1644 жылы туып, 1700 
жы лы, шынында да «Алқакөл 
сұ ламадан» бұрын 56 жасында 
дүние салғаны анықталды. Ен
ді осыған сәйкес осы кезге де
йін әйгілі бабамызды Төле би
ден, Қазыбек биден кіші де ген 
па йымға өзгеріс енгізуге ұсы
ныстар түсіп жатыр. 

Зерттеушіғалым Мұхадес 
Есламғалиұлының Әйтеке би 
жөніндегі екі романнан тұратын 
дилогиясында да мынандай тұ
жырым келтіріледі: «Әйтеке 
би дің арғы атасы – Сейітқұл, 
оның баласы – Жалаңтөс ба
һа дүр, олардың арғы жағында 
Ораз – бұлардың бәрі текті 
адам дар. Хан тұқымымен те ре
зесі тең, өз ұсыныстарын өткір 
өткізе білетін кезеңде өмір 
сүрген. Хан әулеті Әйтеке бидің 
ұлы бабаларымен де үзеңгілес 
болған. Тағы бір себеп Тәуке хан 
болған кезді, қазақ елінің «Алтын 
ғасыры» деп айтып жүрген за
манында Әйтеке бимен Тәуке 
замандас, құрдас болған. Тәуке 
Есімханның немересі болса, 
оның азан шақырып қойған аты 
– Таутеке. Ал Жалаңтөстің де 
өзінің немере інісіне Таутекеге 
ұйқастырып Айтеке деп ат қой
ған» деп тұжырым жасайды. 
Шынында да солай болуы керек. 
Өйткені Айтеке, Таутеке аттары 

да сәйкес, жастары да қатар 
болған. Сол Айтеке 25 жасында 
25 рулы елдің бас биі болса, Тәу
кені хан сайлаған кезде, Әлім
ұлы, Байұлы, Жетірудың, бүкіл 
Алшындардың бас биі болып, 25 
руға төрт Шөмекейді қосып 29 
рудың атынан тас тастап үлкен 
үлес қосқаны тарихи құжатде
ректермен дәлелденіп отыр.

Тәукені хан сайлағаннан 
ке йін Әйтекенің ұсыны

сымен хан тағының жанында 
«Билер кеңесі» құрылған. Хан 
кез кел ген шешімін «Билер ке
ңесі» ма құлдағаннан кейін ғана 
халыққа жариялауды ұсынған да 
Әйтеке бабамыз болған.

Тәукенің кезінде халықтың 
ауыз әдебиетінен бізге жеткен 
бір өлең бар:

– Әз Тәукені хан сайлап,
Софы Әзизді пір сайлап,
Ақсарбас қонды
Әйтеке бидің басына, – 

деген.
Осы үш жүздің пірін 

сайлауда да Әйтеке бидің үлкен 
орны болды. Үш жүзден келген 
пірлер сайысында ол қалың қа
зақтың арасынан таңдап алған 
Мүсірәлі Жәдікұлы шашасына 
шаң жұқпай жеңіп шығып, үш 
жүздің пірі болып сайланғаны 
да нақты дәлелдермен белгілі. 
Ал халықтың сол кездері Тәу
кені «әз Тәуке» деп, Мүсірәлі 
Жәдікұлын «софы Әзиз» деп 
қосымша ат қоюы да халықтың 
ханына, үш жүздің піріне деген 
құрметқошеметі болса керек.

Қазақ сахарасына көз тіккен 
көрші елдерден қауіптенген 
Әй теке би 16981699 жылдары 
Түркістанда өткен үлкен екі 
жиында мынандай ұсыныс жа
сайды: «Ресеймен, Қытаймен не 
басқа бір елдермен одақ жа сау
дың ешбір қисыны жоқ. Олар
дың көксегені – терезесі тең одақ 
емес, қазақтарды қайткенде де 
бодан елге айналдыру. Қазақ 
елі әлі де іргесі мықты ел бола 
алады. Өйткені қарамағындағы 
қарақалпақтар мен құрамаларды 
есептегенде әлі де өз жұртынан 
80 мыңдық қол жинай алады. 
Шекара аймақтарында соғыс 
әдістері үйретілген жасақтар ұс
тайық. Шекараларға таяу ауыл
дарды ішкі бетке көшірейік. 
Малмүлікті аямайық. Ресейден, 
Қытайдан, Хиуадан және Бұ
қа ра мен Түріктерден қаружа
рақты ептеп сатып алайық. Әс
кери әдістерге әбден жетілген 
тұрақты әскер ұстау үшін керек ті 
қаражатты төрелерден, сұлтан
дардан, ауқатты адамдардан 
жи найық. Бүкіл қазақ жасағы 
бір қолбасшыға бағынсын. Қол
басшы Ресей, Қытай, Түрік не 
Еуропаның әскери өнері жетік 
бір елінде оқытылсын. Ол өзі 
шешен адам болсын. Ол тек хан 
кеңесіне ғана бағынатын және 
айрықша құқықты адам болсын. 
Қолбасшы қарадан шыққан 
адам болсын. Өйткені төре ара
сы тату емес, қайқайсысы да 
хандық жолында қарабастарын 
ойлаудан әрі аспайды» дейді. 
Осылайша бір жағынан Қытай, 

бір жағынан жоңғар және орыс 
казактары шекараға әскерлерін 
шоғырландырған қиын күндерде 
Әйтеке би Төле бимен, Қазыбек 
бимен біріге отырып елді, жерді 
қорғауға белсене араласады.

Мәртөбе мен Күлтөбеде күн
де жиын болып осы мәселелер 
айтылғанмен, сұлтандар мен 
тө  релер тарапынан Әйтеке би
дің ұсынысы қолдау таппай, 
қас   тандықпен дертті болып 
ата  жұртына – Нұрата тауына 
ора  лады. Атажұртқа келер ал
дында Төле би, Қазыбек би 
секілді үзеңгілес серіктеріне 
сә лем жолдаған толғанысында 
Әйтеке би: «Елінен айырылған 

ер бақытсыз, жерінен айырылған 
ел бақытсыз. Құдайым ондай 
күнді маған көрсетпегей» деген 
екен. Елім деген ердің тілегі ақ 
қой қашанда. Көкірегі даңғыл 
дана би өз тілегеніндей елінің 
«Ақтабан шұбырындыға» ұшы
ра ғанын көрмей бұл жарық дү
ниемен қош айтысты.

Ал енді әз Тәукенің ке
зінде өзінің маңызды

лығын жоймаған қазіргі тарих
шыларымыз айтып жүргеніндей, 
дала консти туция сы деген атпен 
өмірге келген «Жеті жарғы» 
заңы қазақ тың алғашқы Ата 
заңының негізі бо лып саналады. 
Осы «Же ті жар ғыны» жазар 
кезінде не гіз гі баптарды «Билер 
кеңе сін де» тал қылатып, әз Тәу
кеге бе  кіт тіріп, өмірге әкелген де 
Әй теке би бабамыз. Бұл тарих
шыларымыздың соңғы зерттеу
лерінде жаңа пікірлермен, жаңа 
тарихи деректермен дәлелденді.

Оның айтып кеткен киелі 
сөзі бар: «Біз үш жүзге бөлініп 
керіспейік, келісейік. Ал керісе 
қалсақ, үшеумізге де бір хандық 
түгілі ондық та жоқ» деген 
болатын.

Тәуелсіздік алғалы Әйтеке 
би ді ұлықтауда біраз шаралар 
қол ға алынды. Ақтөбе облысын
да бір аудан Әйтеке бидің 
атында. Қызылорда облысы Қа
залы ау даны орталығына Әй теке 
бидің есімі берілді. Туған жылы, 
өмірден қайтқан жылы белгілі 
болғаннан кейін биыл алғаш 
рет бабамыздың 380 жыл дығын 
халықаралық дә ре жеде атап 
өтуге ұсыныстар түсіп жатыр. 
Республикалық Жа  лаңтөс баһа
дүр қоры облыс әкі міне, рес
публика Үкіметіне ұсыныс 
жол дады. Осыдан бір неше жыл 
бұ рын Әйтеке би жерленген 
Науаи облысының әкімдігі мен 
Қызылорда облы сының әкімдігі 
достық қа рымқатынас түрінде 
мемо ран думға қол қойып, ол кү
ні бүгінге дейін жалғасын тауып 
келеді. 

Биыл Әйтеке бидің 380 
жылдығын екі аймақ бі

рігіп үлкен дәрежеде өткізуді 
қолға алып жатыр, бұл – құп
тарлық іс. Енді Әйтеке бидің 
380 жылдығын кең көлемде 
атап өтуге байланысты Ақтөбе 
об лысының жұртшылығы да, 
Әйтеке би есімін еншілеген ау
данында, елді мекендер мен 
мектептерде, клубтарда үлкен 

шаралар өткізіп, өскелең ұрпақты 
отансүйгіштікке, елжандылыққа 
тәрбиелеуде, Әйтеке бидің  рөлін 
насихаттауда көптеген жұмыстар 
атқарады деп ойлаймын. Дәл 
осындай бастама Қазалы ауда
нының Әйтеке би кентінде 
де қолға алынғаны дұрыс деп 
есеп теймін. Мұнан халқымыз 
ұтпаса, ұтылмайды. Әйтеке би
дің кемеңгерлігі, оның бүкіл 
қазақтың басын біріктірудегі 
ұлағатты сөздері ұрпақтар жа
дына сіңіріліп отыруы керек. 

Биылғы 380 жылдығында 
Әй теке би атындағы қоғамдық 
қор Ақтөбе облысында ашылды. 
Жам был облысында Сейітқұл 
әу лие, Әйтеке би қоғамдық қо
ры құрылып, қазір жүйелі жұ
мыс жасап жатыр. Жақында 
осы қордың бастамасымен Та
раз қаласының бір көшесіне 
Жа лаңтөс баһадүрдің есімі бе
рілді. Ал енді Әйтеке бидің 
жат қан жеріндегі бейіті анық
тал ғаннан кейін оның басына 
қазақ зиялылары мен кәсіпкер
лерінің қолдауымен Әйтеке би
дің үлкен кесенесі, Сейітқұл 
әу лие, Әйтеке би кешені ба
сын да музей, сонымен бірге үл
кен мешіт, тілеухана, қонақүй 
салынып, 3 гектар жер қорша
лып, абаттандырылып, тек қана 
Қазақстанның емес, басқа да ел
дерден туристер баратын үлкен 
орынға айналып, Сейітқұл әулие, 
Әйтеке би мемориалдық кешені 
деген атқа ие болды.

Өткен жылы делегация ба
ба мыз жатқан осы кешенге 
ба  рып, бидің 379 жылдығын 
Науаи облысында атап өттік. 
Ал биыл Науаи облысының 
Нұр ата аудандық әкімдігімен 
келіске німіздей бүкіл Қазақстан, 
Өзбекстан Республикасы болып 
үлкен дәрежеде атап өту екі 
ел дің арасында алтын көпір 

бо  лып жатқан бабамыздың 
ал  дын дағы перзенттік па ры
зы мыз болмақ. Биыл жыл кө
лемінде республикалық Жа лаң
төс баһадүр қоры осы мақ сатта 
қолдан келген барлық мүм 
кіндіктерді пайдаланып, жұмыс 
жасайтын болады.

Өткен жылы бидің бел 
ба ласы Өтебас биге 

ар налған «Ха лықтың қамын 
ой лаған Өте бас би» атты үл
кен ғылымитео рия лық конфе
ренция болып өтті. Ол Әйтеке би 
өмірден өткеннен кейін қалың 
Алшындарды Та сым батыр екеуі 
Сыр еліне қарай қайта көшіруде 
үлкен рөл атқарған. Сонымен 
бірге Әйтеке биден кейін 
бүкіл Алшындардың бас биі 
дәрежесіне көтерілген. Қазалы 
ауданының Мүсірәлі ба ласы 
Қосымқожа, Байжан би баласы 
Сартай батыр, Жалаңтөс баһадүр 
немересі Дәулет бақсы жатқан, 
Адам Ата қорымына жерленген. 

Сол кездегі аудан әкімі 
Мұхтар Оразбаевтың басшылы
ғымен, халықтың қолдауымен 
өткен ғылымитеориялық конфе
ренцияда М.Өтемісов атындағы 
Батыс Қазақстан университетінің 
ғылыми және халықаралық бай
ланыстар жөніндегі прорек то
ры, тарих ғылымының док то ры, 
профессор Мұхтар Әбіл сейіт 
«Мұ рағат деректері Әйте ке би 
ұрпақтары жайлы не дей ді?» 
де ген тақырыпта баян дама жа
сап, Өтебас бидің өз дә уірінде 
атқарған қызметтерін тың мәлі
меттермен халыққа таныс тыр
ды. Осы баяндама негізінде 
Өте бас бидің тікелей ұрпағы 
Сұл тангерей Есбергенұлы Ше
кеев тің құрастыруымен шыққан 
«Бабалар рухына тағзым» ат ты 
кітабы конференцияға қаты
су шыларға таратылды. Әйтеке 
бидің 380 жылдығында әкесінің 
атындағы кенттен бір көшені 
осы Өтебас би атына беріп, 
торқалы тойды бірге тойласақ, 
нұр үстіне нұр болар еді.

Едің бірлігін, халықтың 
аман дығын, тәуелсіздігін аңсап 
өткен Әйтеке бидің рухы бүкіл 
қазақ халқын желепжебеп, қол
дап жүрсін демекпін.

Нажмадин МҰСАБАЕВ,
республикалық «Жалаңтөс 

баһадүр» қорының президенті,
Қызылорда қаласының, 

Арал, Қазалы, Жаңақорған 
аудандарының Құрметті 

азаматы

Ардагер азаматтың өмірдеректері
не зер салсақ, елу жылға жуық Шиелі, 
Жаңақорған аудандарында ұстаз бол
ған, партия, совет, кәсіподақ шар уа
шылықтың сан алуан саласында ең бек 
еткен. Бір ғана мысал, кезінде кәсіп
одақтардың республикалық кеңесі 
ең бегін бағалап, «Газ 2410 «Волга» 
автокөлігін сыйға тартқаны еңбекке 
деген құрметтен туса керек. 

Бүгінгі әңгімеде Дәумен қажының 
өмір жолы туралы әңгіме өрбітуді 
парыз тұттық. 

Әлі есімде бұл сонау тоқсаныншы 
жылдың орта кезі болатын. Редакцияға 
орта бойлы, жүрісі ширақ, қолында 
бір сөмкесі бар кісі келді. Ә дегеннен 
туған жер тарихынан әңгіме қозғады. 
Діни әңгімелерді де өрбітіп отырды. 
Байқаймын сауатты кісі көрінді. Өзі 
Жаңақорғанның «Өзгент» ауылынан 
келгенін айтты. 

– Бүгінгі «Өзгент» әлденеше рет 
жау шапқыншылығына ұшыраған. 
Әкеміз Шоман кұсбегі болған. Біз 
Шоман әулетінен, арғы атамыз Шәм
ші Бүзіріктен тарайды, – деді.

Қысқасы, өзін таныстырған кісі 
Жаңақорғанның кұрметті азаматы 
еке нінен де хабар берді. Сонымен өзі
нің «Молдашәмшілер» атты кітап жаз
ғанын, мүмкіндігі болса содан газетке 
үзінді берсеңіздер деген өтініш біл
дір ді. Өтінішін орындадық. Содан ке
йін таныстығымыз жалғасты. 

Бұдан бірер жыл бұрын Дәумен 
атаның ұрпақтары 260 беттен тұратын 
«Ғибратнама» атты кітап шығарды. 
Бұл кітапта Дәумен қажының әр жыл
дарда жазған дүниелері, өлең дері, 
шежіре тарихының сырлары қам тыл
ды. Кітапты құрастыруға ақын Адыр
бек Сопыбеков ұйытқы болғаны бай
қалады. 

Кітаптың беташары Дәумен қажы
ның төмендегі бір шумақ өлеңімен 
басталады.

– Нәпсің болса тойымды,
Кір шалмайды бойыңды.
Арым таза, көңілім ақ,
Біледі халқым ойымды!
Алғысөзінде қоғам қайраткері 

Н.Мұсабаев тебіреніспен ой өрбітеді. 
Автор қоғамдық қызметтің сан алуан 
саласында еңбек етіп, өшпес із қал
дыр ған азамат дей келіп, Дәумен қа
жының биік адамгершілігі туралы сөз 
қоз ғайды. 

Ол әділетті бойына дарытқан аза
мат еді. Бір оқиға естен кетпейді. Об
ком хатшысы қасына бір азаматты 
ертіп, соны ауданға бірінші хатшы 
етпек болды. Бұдан хабардар Дәумен 
қажы пленум мүшесі ретінде қарсы 
шығып, жергілікті азаматты ұсынды. 
Көпшіліктен қолдау тапты. Обком 
хат шы сы ертіп келген азаматты өткізе 
ал май кеткен. 

Ол «Түгіскен» тыңын игеруші
лер дің бастамашысы болды. «Өзгент» 
ауылының негізін қалады. «Келінтөбе» 
каналын іске қосудың басықасын

да жүрді. Шиелі, Жаңақорған аудан
дарында мектептерді басқарды, 
пар тия қызметкері болды, бірнеше 
шар уа шылықта еңбек етті. Соңғы бір
неше жыл бойы аудандық «Қазақ тілі» 
қоғамына жетекшілік етіп, «Мирас» 
атты газет шығарды. 

Шежіре кітабы қолдан түспейтін 
құнды дүниеге айналды. 

Дәумен қажының ақынжанды аза
мат болғанын «Ғибратнама» кітабына 
енген мына бір өлең шумақтары бай
қатады. 

– Тыныш болсын қоғамым,
Қарыздармын оған мың.
Біреулерге інімін,
Біреулерге ағамын.
Аппақ қардай көңілім,
Түзу басқан қадамым.
Аңсап күткен бақытты,
Туған елден табамын.
Тұрған кезде қолымда,
Құс қанатты қаламым!
Еңбек ардагерінің сонау 1928

1930 жылдары, 1937 жылғы асыра 
сіл теу кезінде тағдыр тауқыметімен 
өзбек жеріне қоныс аударған 250 
дей отбасын көшіріп әкелгені ерлікке 
парапар. Қоныс аударған ағайындар 
Жаңақорғанның бірнеше кеңшарына 
қоныстанды, казір олардың үрімбұ
тақтары өркен жайған. 

«Ғибратнама» кітабын парақтаған 
сайын әр жылдарда жазылған «Ел 
болдым, бауыр тапқан, туыс тапқан», 
«Өнерімізді қастерлейік», «Түгіскен» 
тыңы қалай игерілді?», «Отаным – 
қасиетті құтмекенім», «Көркейе бер, 
Астана», «Қонаев «Қожакент» же
рінде болғанда», «Журналист Базар
бай Сарбасов» («Ленин жолының» 
19461949 жылдардағы редакторы), 
тағы басқа дүниелері тағзым етерлік 
естелік, кұнды қазына десек артық 
емес.

Кітаптағы ақын Адырбектің, ар
дагер Шайдарбек, Мусабек Әшім ұлы
ның, зейнеткер Т.Айдаров, Ф.Са  хиев, 
тағы басқалардың арнау өлен дері 
шынайы ықыласты сездіреді.

Жаңақорған ауданының құрметті 
азаматы Дәумен қажы Шомановтың 
дүниеден өткеніне 20 жылдан асты. 
Алдағы жылы туғанына 95 жыл то
лады. Осы сәтте өнер елдің өсер ұр
пақ тары тағзым етіп, еске алары ақи
қат.

Үлкен жүректі аға, білімпаз ше
жіреші, тынымсыз еңбеккеш Дәумен 
қа жының артында өмірін жалғастырар 
17 немере, 4 шөбере қалды. Бұл күн
дері ұрпақтары Алтынбек, Мұрат, 
Мақсұт, Сәуле, Зина өркен жаюда. 

Туған жері «Өзгентте» қажы ұр
пақтары қаржысымен салынған үлкен 
мешіт алыстан көрінеді. Имандылық 
үйі жұртшылықтың көп келетін қа
сиетті орнына айналып келеді. 

Қайырбек МЫРЗАХМЕТҰЛЫ,
Қазақстанның Құрметті 

журналисі

ӨНЕГЕ

Дәумен қажы суырыпсалма 
ақындығы бар, қаламы жүйрік, 

көне тарихи-танымдық дүниелерді 
жинаудан жалықпаған азамат еді. 
Бұған дәлел – Алматы, Самарқан 
қалаларына талай рет сапар шегіп, 
біраз дүниелерді жарыққа шығарғаны. 
Бұдан 500 жыл бұрын ғұмыр 
кешкен бабалары Шәмші Бүзіріктің 
Самарқандағы зиратын тауып, баба 
хикметтерін баспадан шығарды. Бір 
ғана «Шыршық әуендері», «Өзгенттің» 
тұңғыш болысы» атты туындылары 
тағылымы мол қазына болғаны ақиқат. 

Дәумен қажы

Сатылады
Бименді Баймаханов көшесінде құрылысы аяқ талмаған жылыжай са

тылады. Жалпы жер кө лемі 44,95 сотық. 
Байланыс тел.: 8 777 452 69 98.

Жарамсыз деп есептелсін 
Жеке кәсіпкер Сариева Жулдызай Талгатовнаның (ЖСН 850830402180) 

мөрі жоғалуына байланысты жарамсыз деп есептелсін.
***

Тасмағанбетов Абзал Нұрланұлының атына ҚР ІІМ Қызылорда облысының 
полиция департаментінен берілген КЗ №17784 (21.09.2025 ж. жарамды) қыз
меттік куәлігі жоғалуына байланысты жарамсыз деп есептелсін.

2024 жылға арналған Қызылорда облысының ауыл 
шаруашылығы және жер қатынастары басқармасы 

басшылығының азаматтарды қабылдау кестесі
№ Атыжөні Лауазымы Қабылдау күні мен уақыты

1 Дүйсебаев Талғат 
Тұрсынұлы Басқарма басшысы Дүйсенбі, жұма

сағ. 16.0018.00

2 Тлеулеева Айнұр 
Маратқызы

Басқарма басшысының 
орынбасары

Сәрсенбі 
сағ. 16.0018.00

4 Баимбетов Ғалым 
Орынбасарұлы

Басқарма басшысының 
орынбасары

Жұма 
сағ. 16.0018.00

Хабарландыру
Қармақшы аудандық сотының 2024 жылдың 22 ақпандағы ұйғарымымен 

Қызылорда облысы, Қармақшы ауданы, Төретам кенті, А.Молдағұлова көшесі 
№25 А үй тұрғыны Ахметова Саркыт Избаскановнаның арызы бойынша 1979 
жылдың 17 желтоқсанында туылған ұлы Абдулов Руслан Бакитбековичті қайтыс 
болды (өлді) деп жариялау туралы 2024 жылдың 22 ақпанында №43462400
2/105 санды азаматтық іс қозғалған. 

1979 жылдың 17 қарашасында туылған Абдулов Руслан Бакитбекович 
жөнінде ақпарат болған жағдайда газетке хабарландыру шыққан күннен бастап 
3 (үш) ай мерзім ішінде Қармақшы ауданы, Жосалы кенті, Абай көшесі №94 Б 
үй мекенжайында орналасқан Қармақшы аудандық сотына немесе ішкі  істер 
органдарына хабарлауды сұраймыз.
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БАС ДИРЕКТОРДЫҢ МІНДЕТІН АТҚАРУШЫ
Марат АРАЛБАЕВ
қабылдау бөлмесі тел/факс: 8/7242/ 70-00-36, 40-11-10 (1002)

БАС РЕДАКТОР
Қуат ШАРАБИДИНОВ
қабылдау бөлмесі – тел: 8/7242/ 40-02-17, 40-11-10 (1007)

Бас редактордың орынбасары – 40-11-10 (1053)
Жауапты хатшы – 70-00-81 (1037) 

Бөлімдер:
руханият және ақпарат – 40-11-10 (1039, 1040)
экономика – 40-11-10 (1038, 1033)
әлеумет және саясат – 40-11-10 (1034)
жарнама – 70-00-52, 40-11-10 (1058) 
есеп-қисап – 70-00-39, 70-00-38 
компьютер орталығы және корректорлар – 40-11-10 
(1036, 1035)

Меншік иесі

жауапкершілігі шектеулі серіктестігі

Газет аптасына 3 рет (сейсенбі, бейсенбі, сенбі күндері) шығады.

Газет Қазақстан Республикасының 
Мәдениет және ақпарат министрлігі
Ақпарат және мұрағат комитетінде тіркелген. 
Тіркеу куәлігі №12993-Г, 27.08.2012 ж.

Қызылорда облыстық «Сыр бойы» газеті 
ҚР СТ ISO 9001-2016 (ISO 9001:2015) 
«Сапа менеджменті жүйелері» талаптарына 
сәйкес KZ.4310318.07.03.01178 нөмірімен 
сертификатталған. Авторларға қаламақы тапсы-
рыс  бойынша төленеді, қолжазба өңделеді және 
 қайтарыл майды. Жариялымдар газеттің 
түпкілікті көзқарасын білдірмейді. 
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Жарнама. Жарнама. Жарнама
«Сыр бойы», «Кызылординские
 вести», «Ақмешіт 
апталығы», 
«Ақмешіт 
жастары» 
және ауданның 
барлық 
басылымдарына
 хабарландыру 
орналастырғыңыз 
келсе:  70-00-52 
 телефон ы 
арқылы 
байланысуға 
болады.

Оған Жаңақорған кентіндегі 6 мек
теп пен ауылдық 7 мектептен барлығы 
32 оқушы қатысты. «Талап» іріктеу ке
зеңінде қатысушылар Шәкәрім ақынның 
бір өлеңін бастап айтып, кез келген 
же рінен тоқтатып, басқа өлеңін әрі 
қарай жалғастырып кетуі тиіс. Осы
лайша кездейсоқ ретпен жалғасып, екі 
рет қателескен немесе кідіріп қалған 
талапкер сайыстан шығарылады. 

Алғашқы кезеңнен іріктеліп шыққан 
талапкерлер «Білім» кезеңінде ұлттық 
санамыздың ілгерілеуіне өлшеусіз үлес 
қосқан ойшыл ғұламаның өмірі және 
шығармашылығына қатысты сұрақтарға 
жауап беріп, бақ сынасты. Мұнан 
сүрінбей өткен қатысушыға «Таза ақыл» 
кезеңінде жеребе арқылы Шәкәрімнің 
бір өлеңі беріліп, соған талдау жасалып, 
өлеңнің мағынасын түсіндіреді. 

Аудандық білім бөлімінің әдіске
рі Д.Айдарова, М.Көкенов атында ғы 
өнер мектебінің директоры У.Ибра ги
мов, аудандық «Жаңақорған тынысы» 

газетінің тілшісі Ә.Рзаева байқауға 
қазы лық етті. Олар әр қатысушыны мұ
қият тыңдап, бағасын берді. Нә тиже
сінде көркем мәтінді оқу шебер лігі 
бо йынша озық өнер көрсеткен №110 
мек тептің 6сынып оқушысы І.Са ты
балды бас жүлдеге ие болды. Ол енді 
Ә.Тәжібаев атындағы облыстық әмбебап 
ғы лыми кітапханада өткізілетін бай
қауға қатысатын болады. Жүлделі І 
орынды №163 орта мектептің 7сынып 
оқу шысы А.Талғат жеңіп алса, №208 
Кейден ауылдық мектебінің 8сынып 
оқушысы А.Нұрәділқызы II орын, 
№213 Әбдіғаппар ауылдық мектебінің 
оқу шысы Б.Тасболат келесі жүлделі 
орынға ие болды. Шара соңында бар лық 
қатысушыға арнайы сыйлық пен Ал ғыс 
хат табысталды. Айта кетейік, бай қаудың 
мақсаты – ғұлама ойшыл Шәкәрім 
Құдай бердіұлының шығармаларын 
насихаттау.

«СБ» ақпарат

БАЙҚАУ

Жеке кәсіпкер Мейрамкүл Өтешова 
көпшілікке дұрыс тамақтану мәдениетін 

үйрету және дене қозғалысының адам 
өмірін ұзартуда маңызы зор екенін түсіндіру 

мақсатында кешен ашты.  Оған қазірдің 
өзінде келушілер қатары қалың. Ол 5 адамды 

тұрақты жұмыспен қамтып отыр. 

ТАЛҒАМ және
ТАМАҚТАНУ
МӘДЕНИЕТІ

БАЛАЛАР 
ӘДЕБИЕТІНІҢ 
БӘЙТЕРЕГІ
Әдеби мазмұнды жиынға жазушы, Қазақстан Жа

зушылар одағының мүшесі Бегімбай Ұзақбаев, ақын, 
Қазақстан Жазушылар және Журналистер одағы ның 
мүшесі Дүйсенбек Аяшұлы, ақын, Қазақстан Жазу шы
лар одағының облыстық филиалының басшысы Қар шыға 
Есімсейітова, Қорқыт ата атындағы Қызылорда уни
верситетінің аға оқытушысы, филология ғылымдарының 
кандидаты, доцент Айман Айтбаева және басқа да 
зиялы қауым, БАҚ өкілдері, «Ашық» университеті және 
Қызылорда жоғары көпсалалы колледжінің, «Өркениет» 
медициналық колледжінің студенттері қатысты.

Кеште алғаш сөз алған жазушы Бегімбай Ұзақбаев, 
ақын Дүйсенбек Аяшұлы қазақ әдебиетінің алтын дә
уірінің көрнекті өкілі, бабалар әдебиетін биік деңгейге 
көтерген Бердібек Соқпақбаев шығармашылығындағы 
шынайылықты, әділдікті, ерекше талантпен үйлесім 
тапқан көркемдікті атап өтті. Сондайақ қаламгердің қоғам 
келбетін айнытпай суреттеп, оған бала жүрегі арқылы баға 
беретін шеберлігін сөз етті.  Иә, ол уақытта әдеби көркем 
шығармалар, кинотуындылар қатаң цензурадан өтетін. 
Қоғамдағы ақиқатты ашық айтуға жол берілмейтін. Ал 
жазушы Б.Соқпақбаев өз шығармаларында осындай 
өзекті жайттарды балалар болмысына сыйдырып, 
жепжеңіл жеткізетін. Мысалы, оның «Менің атым – 
Қожа» повесіндегі басты кейіпкер Қожаның бір сөзінде 
«Фамилиям Қадыров, кейде Қадырұлы деп жазғым келеді. 
Бірақ қасымдағылардың бәрі сондай болған соң Қадыров 
деп жазамын» дейтіні бар. Аңдаған адамға осы бірауыз 
сөздің өзінде терең ой жатыр.

Сан қырлы талант иесін ерте есейткен ауырлау 
балалық шағы, тартысты тағдыры, соқтықпалы, соқпақты 
шығармашылық жолы туралы әңгімелеген қаламгер Қар
шыға Есімсейітова жазушы Б.Соқпақбаевтың өзі өмір 
сүрген қоғамда таланты, еңбегі лайықты бағаланбағанын, 
шығармашылығы жеңістер мен жеңілістерден тұратынын 
атап өтті. Ал оның бір себебі, жазушының қоғамдағы 
қайшылықтарды бүкпесіз айтып, батыл сынайтын 
турашыл мінезі болатын.

– Биыл Қазақстан Жазушылар одағының 90 жылды ғы, 
сонымен бірге, қазақ әдебиетінде айшықты қолтаңбасы бар 
дара қаламгердің бірі – Бердібек Соқпақбаевтың туғанына 
100 жыл. Жазушының  шығармаларын оқығанда бала 
кезіміз еске түсіп, еріксіз ойға жетелейді. Қай шығармасы 
болсын, басты кейіпкер жазушының өзі. Мысалы, «Менің 
атым – Қожа» повесі алғашында «Өзім туралы повесть» 
деп аталған. Сол тұста өзіміздің әдеби ортада лайықты 
бағаланбаған осы шығарма желісімен кейіннен «Kaнн» 
фестивалінде арнайы жүлдені жеңіп алған көркем фильм 
түсірілген еді, – деді Қ.Есімсейітова.

Қорқыт ата атындағы Қызылорда университетінің 
аға оқытушысы, филология ғылымдарының кандидаты, 
доцент Айман Айтбаева жазушының «Өлгендер қайтып 
келмейді» романын талдады. 

– Шығармада жастық шағы соғыс жылдарымен 
тұспатұс келген ұрпақтың өмірі жайлы айтылады. 
Басты кейіпкер Еркіннің басынан кешкен қилы оқиғалар, 
махаббат дерті, ащысы мен тұщысы, қиындығы мен 
қызығы қатар отбасылық өмір, мұғалімдік қызмет етудегі 
таластытартысты күндері, яғни, қоғамдағы қалыбы, 
ұстанымы баяндалады. Осының бәрін жеңіп шыққан 
кейіпкердің болмысы қажырлылық пен төзімділіктің 
көрінісі. Демек шығарманың түйіні – өмірге деген 
құштарлық, – деді А.Айтбаева.  

Әдеби мазмұнды кеште жас талант, бірнеше халық
аралық конкурстардың лауреаты Ержігіт Сармырзаев 
«Менің атым – Қожа» повесінен монолог оқыса, облыстық 
филармония әншілері әнжырмен әрледі. Кеш барысында 
оқырмандар назарына «Балалар әдебиетінің бәйтерегі» 
атты кең көлемді кітап көрмесі ұсынылды. 

Б.СОҚПАҚБАЕВ – 100

Ә.Тәжібаев атындағы облыстық 
кітапханасында  қазақ прозасына өзгеше 

өрнек, ғажайып сыр-сипат әкелген көрнекті 
қазақ жазушысы, балалар әдебиетінің классигі 

Бердібек Соқпақбаевтың 100 жылдығына 
арналған «Қазақтың дара жазушысы» атты 

әдеби кеш өтті.

Ғазиза ӘБІЛДА,
«Сыр бойы»Sb

Шәкәрім 
шығармашылығы 
насихатталды

Жаңақорған аудандық балалар кітапханасында «Шәкәрім 
оқулары»  атты аудандық байқау өтті. Шәкәрім Құдайбердіұлы 

мұраларын жатқа айту байқауы ҚР Ұлттық академиялық 
кітапханасының бастамасымен ұйымдастырылды.

Аудан бас шылығының қол
дауымен басталған 100 орындық 
мәде ниет үйінің құ рылысы аяқ
талуға жақын. 

– Бұл мәдениет үйін ауыл 
хал қы көптен сұрап жүрген 
болатын. Мемлекет басшысының 
жергілікті жердегі халық өмі
рін жақсарту мақсатында шал ғай 
ауылдарға жасап жатқан қол да
уының негізінде мәдениет үйі 
салынуда. Ежелден руханияттан, 
ән мен жырдан ажырамаған «Кәу
кей» ауылының халқына бұл 
ерекше тарту болмақ. Барлық жұ
мыстары бітіп, ішіне заманауи 
үл гідегі жиһаздар әкелінуде. Ке
лешек бұл нысанның ішінде ауыл 

кітапханасы да жасалады. Бү
гіннің өзінде кітапхана сөрелері 
жетті. Тапсырыс беруші – Қазалы 
аудандық құрылыс, сәулет және 
қала құрылысы бөлімі, – дейді 
«Қы зылқұм» ауылдық округінің 
әкімі Оңталап Мүсілім. 

Ауыл әкімінің айтуынша, ғи
маратта көрермен залынан бөлек, 
бірнеше бөлме қарастырылған. 

Ал ғимаратты салып жатқан 
«SCS Инжиниринг» ЖШС мәде
ниет үйін керекті құралжабдық, 
жи һаз дармен қамтамасыз етуді 
жа уап кер шілігіне алған. 

Қазалы ауданы

«Кәукейдегі» құрылыс 
бітуге таяды

Қазалы ауданының «Кәукей» ауылы – ырыс пен 
берекесі келісті мекен. Бүгінде ауылда мектеп, мектеп 

жанынан ашылған 50 орындық балабақша, амбулатория 
секілді халыққа қызмет ететін әлеуметтік нысандар бар. 

Жұмабек ТАБЫНБАЕВ,
«Сыр бойы»Sb

Тұрар БЕКМЫРЗАЕВ,
«Сыр бойы»Sb

Алдымен Судьялар ода
ғы ның республикалық қоғам
дық бірлестік саналатынын 
ай та кеткен жөн. Нақты бір 
іс терге төрелік жүргізу мен 
сот саясатына араласпайды. 
Бас ты мақсаты – сот жүйесін 
жетілдіріп, саладағы қызмет
кер лердің әлеуметтік мүддесін 
қорғау. 

– Қазақстан Судьялар ода
ғының съезі ең алғаш рет 1996 
жылы 19 желтоқсанда Ал ма
тыда өткізілді. Сол уақытта су
дьялар қауымдастығы ретінде 
Судьялар одағының жарғысы 

кабылданып, мақсатміндеттері 
белгіленді. Судьялардың съезі 
Судьялар одағының жоғары 
органы болып саналады. Кем 
дегенде үш филиалдың талабы 
бойынша төрт жылда бір рет 
шақырылады. Судьялар ода
ғы ның мақсаты мен міндеті 
жетерлік. Сот билігінің беделін 
арттырып, судьялардың әдеп 
кодексінде койылған талап тар
ды орындауын бақылап, олар
дың тәжірибе алмасуын, нор
мативтікқұқықтық актілерді 
жетілдіру мәселелері бойынша 
ұсыныстар енгiзуін қамтамасыз 

етеді, – деді Б.Елшібеков.
Айтулы съезге орай өткі зі

летін байқауда журналис тер 
дің тақырыптық ауқымы кең 
болмақ. Мәселен, журна лис 
тер газет, журнал, сайт не   ме
се бейне сюжет пен бағ дар  ла
маларда авторлық жұ мыс  тары 
ретінде қоғамдағы заң ды   лық
ты, тәртіпті нығай тудағы сот
тың рөлін, сала ар дагерлерін, 
сот жү йесіндегі тың өзге ріс тер
дің халыққа пай  дасын, судья
лардың ауыр да мәртебелі жұ
мысын қозғай алады. 

Жалпы байқау екі кезең 
бойынша өткізіледі. Бірін ші
сінде материалдар 1 наурыздан 
15 маусымға дейін, екінші ке
зеңде 1 шілдеден 15 қарашаға 
дейін қабылданады. Екі ке
зең жеңімпаздары саралау нә
тижесінде маусым мен қара ша 
айында марапатталады. Қо
сым ша ақпараттарды одақ тың 
өңір дегі филиалы мен облыс
тық сот әлеуметтік желідегі 
па рақшалары, сайттарында жа
риялайды. 

– Адам ағзасына пайдалы өнімдер мен сусындарды 
осы жерден табасың. Одан бөлек физикалық жаттығулар 
жасайсың. Бұл бір жағынан денсаулыққа пайдалы 
болса, екіншіден стрестен арылтып, мінезқұлықтың 
жақсаруына септігін тигізеді. Қазір жастар арасында 
түрлі келеңсіздіктер көбейіп жатыр. Мұнда осылардың 
алдын алмақ. Жемісжидек, өңделген өнім, қант қосылған 
тәттілерге қарағанда әлдеқайда жақсы таңдау. Адам 
қаншалықты көңілді болса, ол соншалықты отбасына, 
жұмысына көңіл бөледі. Өзім алғаш рет келіп отырмын. 
Алдағы уақытта балаларымды да жіберемін, – дейді қала 
тұрғыны Рима Сұлтанова.

Кәсіпкердің айтуынша, дұрыс тамақтану – адам 
денсаулығының негізі. Пайдалы тағамдарды, сусындар 
мен жеңіл тағамдарды таңдап, физикалық белсенді болу 
көптеген аурулардың алдын алмақ. 

– Бұл кәсіпті алғашында сіңілімнен үйрендім. Содан 
тәуекел етіп, өз қаламда ашуға қадам жасадым. Егер сіз 
балаңызды көкөністерді жеуге мәжбүрлей алмасаңыз, 
оған өзіңіз жеп көрсетіңіз. Балаңыз тамақ таңдау туралы 
сізден үйренуі керек. Сондайақ оған өзі жақсы көретін 
басқа пайдалы тағаммен аз мөлшерде жемісжидек 
немесе көкөніс ұсынып көрсеңіз болады. Көптеген 
отбасы үшін таң асығыстықпен өтуі мүмкін, бірақ 
егер күнді теңдестірілген таңғы астан бастасаңыз, бұл 
балаңызға оның өсуіне және дамуына қажетті кальций 
мен жасұнық сияқты маңызды қоректік заттарды алуға 
көмектеседі. Балаларға күніне кем дегенде бір сағат 
физикалық белсенділік қажет. Баланың смартфонмен 
өткізетін уақытын шектеуге үйрету де маңызды. Күн 
сайын пайдалы тамаққа және көңілді ісшараларға үйрету 
оның дамуына көмектеседі, денсаулығын жақсартады 
және оны өмір бойы оң, сау шешімдер қабылдауға 
дайындайды, – дейді Мейрамкүл Қосымқызы.

КЕҢЕС

«Сот репортері» 
байқауы басталмақ
Биыл қазан айында елiмiзде Қазақстан Судьялар 

одағының IX съезін өткізу жоспарланған. Осыған орай 
одақтың өңірдегі филиалы мен облыстық сот бірлесе 

отырып, журналистер арасында «Сот репортері» 
байқауын ұйымдастырмақ. Бұл жайында облыстық 

сот ғимаратында өткен брифингте Судьялар 
одағының облыстық филиалының төрағасы Бақытбек 

Елшібеков мәлімдеді. 

Мадияр ТӨЛЕУОВ,
«Сыр бойы»Sb
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